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Trăiască lagărul păcii și socialismului în 
frunte cu U, R. S. S. !

Trăiască prietenia de nezdruncinat și cola
borarea între Uniunea Sovietică, țara noastră 
și celelalte țări de democrație populară!

(Din Chemările Comitetului Central al 
Partidului Muncitoresc Romln cu prilejul 
zilei de 1 Mai 1955).

Raportează cu mîndrie partidului
Duminică, în orașele și satele patriei 

noastre libere se va înalta cîntecul de 
sărbătoare al oamenilor muncii care vor 
defila mîndri sub faldurile steagurilor 
tricolore și roșii, raiportînd succesele do- 
bîndite cu bucuria și satisfacția pe care 
o dă fiecărui om conștiința datoriei în
deplinite.

In toate sectoarele economiei naționale, 
oamenii muncii au obținut mari succese 
în întâmpinarea zilei de 1 Mai. Sute de 
colective de muncă din diverse ramuri 
industriale raportează în aceste zile par
tidului și guvernului că angajamentele 
luate au fost nu numai îndeplinite dar și 
depășite.

Apariția Comunicatului Direcțiunii 
Centrale de Statistică de pe lîngă Consi
liu] de Miniștri al R.P.R. cu privire La 
îndeplinirea planului de stat pe trimes
trul I 1955 a constituit un puternic fac
tor mobilizator în dezvoltarea întrecerii 
socialiste. Cu justificată mîndrie au luat 
cunoștință cei ce muncesc de însemnate
le succese obținute în cel dintîi trimestru 
din ultimul an a] cincinalului.

In aceste luni de întrecere avîntată nu
meroase întreprinderi și-au îndeplinit pla
nul cincinal, începînd să lucreze în Con
tul anului 1956. Șirul lung de întreprin
deri enumerat de Comunicatul Direcțiu
nii Centrale de Statistică dovedește roa
dele pozitive ale muncii pline de elan 
dusă de cei ce muncesc. Continuînd suc
cesele obținute în anii precedenți, în pri
mul trimestru al acestui an s-au dat pes
te plan importante cantități de produse. 
Alături de fabricate ale industriei grele 
ca de pildă laminate, cărbune, țiței, mi
nereuri neferoase, diferite mașini agrico
le, etc. s-au produs peste prevederile pla
nului și numeroase bunuri de larg con
sum, printre care preparate de carne, 
brînzeturi, unt, țesături de lină, tricotaje 
de bumbac și mătase, etc.

Cu deosebită vigoare se manifestă în 
etapa întrecerii socialiste în cinstea zilei 
de 1 Mai inițiativa creatoare a oamejiilor 
muncii din industrie. Și în această eta
pă a întrecerii socialiste au apărut nu
meroase inițiative, au ieșit la iveală noi 
fruntași ai luptei pentru o înaltă produc
tivitate a muncii, muncitori, ingineri și 
tehnicieni care prin munca lor plină de 
abnegație aduc o contribuție de seamă 
la lupta pentru realizarea planului. De o 
mare însemnătate pentru economia na
țională este mișcarea puternică a meta- 
lurgiștilor pentru gospodărirea cu grijă 
a metalului pe baza reducerii adausului 
de prelucrare la piesele turnate, ■forjate 
și la cele din materiale debitate. Folosi
rea cu grijă a metalului a prilejuit con
structorilor de mașini ca din aceeași can
titate de materii prime să realizeze mai 
multe mașini-unelte pentru înzestrarea 
industriei și agriculturii. Un puternic ecou 
a găsit în rîndurile petroliștilor noștri i 
nițiativa pornită din schela Băicoi sub 
lozinca „Să realizăm intervenții rapide 
și de bună calitate". Brigada de inter
venție condusă de Dumitru Neacșu care 
a chemat la întrecere sub această lozin
că toate celelalte brigăzi din schela 
Băicoi a realizat cel mai scurt timp de 
intervenție din schelă. Cu deosebită pu
tere se manifestă în focul întrecerii socia
liste nesecata inițiativă și energie a si- 
derurgiștilor de ia Hunedoara și de la 
Reșița care luptă să dea patriei mai 
mult metal, a celor ce muncesc în indus
tria ușoară și alimentară pentru a spori 
șl îmbunătăți producția de bunuri de 
larg consum.

Făcînd bilanțul! marilor realizări în
făptuite în această etapă a întrecerii, oa

menii muncii sînt deplin conștiențl de 
forța mobilizatoare a întrecerii socialis
te, expresie a conștiinței noi, socialiste. 
Ei sînt hotăriți să meargă mereu înainte 
pe calea arătată de însuflețitele chemări 
a’.e Comitetului Central al Partidului 
Muncitoresc Romîn cu prilejul zilei de 
1 Mai 1955. „Oameni ai muncii! Intim- 
pinați 1 Mai, desfășurînd larg întrecerea 
socialistă pentru îndeplinirea înainte de 
termen a primului nostru plan cincinal! 
Luptați pentru un nou avînt ,al economiei 
naționale și culturii, pentru dezvoltarea 
mai departe a industriei grele — mîndria 
poporului muncitor, temelia înfloririi pa
triei noastre dragi!“.

. însuflețit de chemările partidului, fie
care om .al muncii din patria noastră lup
tă cu mai multă abnegație pentru înfăp
tuirea politicii partidului și guvernului, 
pentru înflorirea patriei. EI vede .acum și 
mai limpede justețea politicii partidului 
care arată că singura cale justă și posi
bilă pentru ridicarea nivelului de trai este 
sporirea necontenită a productivității 
muncii, micșorarea simțitoare a prețului 
de cost, înfăptuirea unui sever regim de 
economii- Recenta Hotărîre a Consiliului 
de Miniștri cu privire la reducerea de 
prețuri cu amănuntul a unor mărfuri in
dustriale și alimentare și ,a tarifelor de 
spectacole ilustrează cu vigoare acest lu
cru. La numai patru luni de la desființa
rea sistemului de aprovizionare pe bază 
de cartele și rații, datorită eforturilor de
puse de oamenii muncii de la orașe și 
sate pentru dezvoltarea industriei grele, 
pentru sporirea producției bunurilor in
dustriale de larg consum și a producției 
agricole s-a putut trece la o primă redu
cere de prețuri.

Succesele dobîndite în întrecerea socia
listă în cinstea zilei de 1 Mai constituie 
un punct de plecare spre obținerea de 
noi izbînzi și mai mari, pentru binele pa
triei și al întregului popor muncitor. în
vățămintele ce se desprind din feluȚ în 
care s-a desfășurat întrecerea în această 
eta.pă trebuie folosite din plin pentru ca 
succesele obținute să fie consolidate și 
lărgite, pentru ca noi victorii să se ală
ture celor de pînă acum. A asigu
ra condiții favorabile pentru continuarea 
întrecerii, pentru trecerea imediată la 
noua etapă a ei, cere în primul rînd or
ganizarea temeinică a întrecerii între 
muncitori, brigăzi și sectoare pe bază de 
angajamente concrete. Pe această linie 
trebuie îmbunătățită și simplificată evi
dența realizărilor din întrecere, trebuie 
mai larg antrenați inginerii și tehnicienii 
în întrecere. Rolul inginerilor și tehnicie
nilor nu este numai de a coordona mun
ca, ei trebuie să participe, alături de 
muncitori, în întrecere, sprijinindu-i în 
realizarea angajamentelor luate, fiind 
promotorii răspîndirii experienței înain
tate a fruntașilor în producție, a metode
lor lor avansate de lucru. Chemările par
tidului arată în acest sens linia de urmat: 
„Oameni al muncii din industrie 1 Să răs- 
pîndim larg, să ne însușim și să aplicăm 
experiența înaintată sovietică și a frun
tașilor noștri în folosirea tehnicii noi, iz
vor nesecat de sporire a productivității 
muncii!“

Puternic stimulați de izbînzile de sea
mă obținute pînă în prezent, hotăriți să 
dezvolte întrecerea socialistă pentru rea
lizarea înainte de termen a sarcinilor 
cincinalului, oamenii muncii din toate ra
murile industriale vor putea raporta în 
viitor noi victorii, tot mai însemnate, 
contribuind astfel din plin la înflorirea 
economică a țării, la creșterea bunăstării 
poporului.

Oamenii muncii intimpină 1 Mai 
cu importante realizări in muncă

In ziua schimbului 
de onoare

Chemările Comitetului Central al Partidului Mun
citoresc Romîn cu prilejul zilei de 1 Mai au dat un 
puternic avînt întrecerii socialiste desfășurată în in
dustrie și agricultură. Răspunzînd acestor chemări, 
muncitorii și tehnicienii din industria grea și ușoară, 
alături de oamenii muncii de pe ogoare, intensifică 
în aceste ultime zile care ne mai despart de măreața 
sărbătoare lupta pentru sporirea producției indus
triale și agricole.

Ziua schimbului de onoare cu realizările importante 
obținute a fost primul răspuns al oamenilor muncii 
la chemarea partidului.

* Dornici de a spori realizările în producție în în- 
lîmpinarea zilei de 1 Mai, muncitorii și tehnicienii 
uzinelor de vagoane „Gheorghi Dimitrov" din Arad 
au lucrat în zilele de 26 și 27 aprilie în cadrul unui 
însuflețit schimb de onoare. La secția vagonaj, bri
gada de tineret condusă de Pantelimon Bodea și-a 
depășit planul în ziua schimbului de onoare cu 190 
la sută, iar brigăzile „Gheorghi Dimitrov", „Matyas 
Rakosi" și „Alexandru Petofi" de la secția arcuri au 
obținut depășiri de plan în medie între 150—240 la 
sută.

* Cetățenii care treceau ieri prin fața uzinelor 
„Steaua Roșie" din Capitală se opreau pentru un mo
ment pentru a asculta vocea crainicului de la stația 
de amplificare a uzinei. Din două în două ore se 
anunța rezultatul schimbului de onoare organizat în 
uzină în cinstea zilei de 1 Mai. Pe lista fruntașilor 
în această zi a apărut numele tinerilor strungari Va- 
sile Pop, Ion Constantin, Ion Olteanu și Niculae 
Smerenschi care și-au depășit normele între 300 și 500 
la sută. De asemenea la forjă, fruntași pe secție în 
această zi au fost Dumitru Bărăgău, Neșiu Velicu, 
Ion Ortopelea și Spiru Șuti .

Brigada lui Iuliu Haidu 
lucrează în contul anului 1959

PETROȘANI. — De la 28 aprilie, Eroul Muncii So
cialiste Iuliu Haidu și ortacii săi lucrează în contul 
anului 1959. Ei au obținut această victorie în întrecerea 
socialistă în cinstea zilei de 1 Mai.

Brigada, lui Iuliu Haidu a realizat planul pe anul 
1958 în numai 6 luni, realizînd la înaintarea în steril 
o medie lunară în galerie dublă de 50 de metri.

La obținerea acestei victorii a contribuit aplicarea 
metodei graficului ciclic și folosirea din plin a mași- 
nei de încărcat sovietice. Un mare rol a avut la obți
nerea acestui succes, preocuparea lui Iuliu Haidu pen
tru ridicarea nivelului profesional al minerilor din 
brigadă. In întrecerea socialistă în cinstea zilei de 
1 Mai, el a calificat la locul de muncă 6 tineri. La 
ieșirea din șut, Iuliu Haidu s-a angajat ca pînă la 
7 Noiembrie 1955, să îndeplinească încă o normă 
anuală.

Așa înțelege el să răspundă chemării partidului: 
„Muncitori, ingineri, și tehnicieni din industria carbo
niferă 1 Luptați pentru îndeplinirea și depășirea pla
nului de producție, pentru ridicarea continuă a produc
tivității muncii 1 Dați țării cît mai mult cărbune 1“

Motoare peste plan
Uzinele „Matyas Rakosi" sînt o unitats Importantă 

a industriei noastre constructoare de mașini.
In aceste zile din preajma lui 1 Mai freamătul 

muncii de aici este mai viu, mai clocotitor. Rezulta
tul acestei munci se oglindește în îndeplinirea pla
nului pe luna aprilie cu 3 zile înainte de termen și In 
economiile în valoare de 100.000 lei realizate pînă 
la 27 aprilie la materiale, combustibil șl energie elec
trică.

De asemenea, muncitorii uzinei au realizat, peste 
angajamentele luate, o linie decovil ce leagă atelie
rele 1 și 2 de secția' de debitare, precum și un căru
cior pe rulmenți pentru transportul pieselor grele 
dintr-o hală în alta. Acest lucru va ușura cu mult 
efortul fizic al muncitorilor.

întrecerea în cinstea zilei de 1 Mal continuă cu 
însuflețire sporită. Constructorii de mașini sînt' hotă- 
rîți să răspundă chemării partidului: „Muncitori, in
gineri și tehnicieni din industria constructoare de 
mașini și utilaje 1 Luptați pentru îndeplinirea și depăși
rea planului de producție la mașini șl utilaje de 
înaltă tehnicitate și îmbunătățiți calitatea lor 1 Cons- 
truițl cît mai multe mașini, unelte agricole șl piese 
de schimb de bună calitate 1“
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^Carnet 0 INIȚIATIVĂ
Deunăzi am stal de vorbă cu un teh

nician din conducerea secției de sculărie 
a uzinelor „23 August'. Ml-a vorbit des
pre lupta pe care o desfășoară munci
torii tn cinstea zilei de 1 Mai, despre 
succesele obținute de brigada păcii care 
recondiționează sculele după metoda 
Kuznețov șl despre multe alte fapte de 
Ispravă ale colectivului din care face 
parte.

La un moment dai pe fa(ă l-a apărut 
un zîmbet.

— Aș mal vrea să vă arăt un lucru 
cu care noi, cei din conducerea secției, 
ne mîndriin, mi-a spus conduclndu-mă 
In fața unei table negre pe care erau în
șirate cu cretă clteva rînduri stîngace.

lată despre ce era vorba: In urmă cu 
cltva timp conducerea secției,^ la sugestia 
organizației de bază, d hotărlt să re
curgă la o nouă formă de popularizare 
a realizărilor și de criticare a lipsurilor 
muncitorilor. S-au confecționat două pa
nouri: unul de culoare roșie, avînd titlul 
„Știați că...“, altul negru, deasupra că
ruia scria „Ce-ar fi dacă...’’. Zilnic in 
primul panou se treceau cu cretă nume
le muncitorilor care obținuseră realizări 
de seamă, iar în al doilea, numele mun
citorilor care comiseseră acte de indisci
plină, risipiseră materialele, etc.

Ceea ce deosebește însă panoul de la 
sculărie de panourile altor secții este 
faptul că el s-a transformat curlnd șl 
într-un mijloc de exprimare a criticii de 
jos venită din rlndul muncitorilor.

Intr-una din zilele trecute, de pildă, 
pe tabla neagră cineva din conducerea 
sectorului scrisese: Ce-ar fi dacă tova
rășii... (urma un șir lung de nume) ar

începe lucrul fix la ora 7 și nu ar pier
de minute prețioase din timpul de lucru?

A doua zi dimineața sub aceqstd fra
ză se putea citi următoarea, iscălită de 
unul dintre muncitori, Munteanu: Ce-ar 
fi dacă conducerea secției s-ar tngriți de 
aprovizionarea la timp cu materie primă 
astfel ca muncitorii să poată începe lu
crul fix la ora 7?

In altă zi, un tlnăr muncitor, Gh. 
Mihăilașcu, de curlnd venit de la școala 
profesională, scrisese: Ce-ar fi dacă con
ducerea sectorului s-ar îngriji de o mpi 
bună repartizare a tehnicienilor, astfel 
ca și în schimbul doi să existe un tehni
cian care să dea lămuriri muncitorilor 
mai tineri ?

— Am fost foarte bucuroși de faptul 
că muncitorii din secție au început să 
folosească în număr tot mai mare pa
noul intitulat .,Ce-ar fi dacă...“, mi-a 
spus tehnicianul cu care stăteam de vor
ba Ne-a ajutat să lichidăm multe lipsuri 
pe care uneori nici nu le bănuiam, ne-a 
îndemnat să fim mai circumspecți atunci 
aind criticăm, să vedem dacă noi nu 
avem vina noastră în deficiențele pe 
care le semnalăm.

Pleclnd din uzină, m-am gtndit la 
condițiile care au putut da naștere și 
care alimentează această viguroasă cri
tică de jos în secția de sculărie. Și am 
ajuns la concluzia că fără îndoială acea
sta se datorează faptului că cei din con
ducerea sectorului au considerat critica 
de jos nu ca o știrbire a autorității, cum 
se mal tntimplă pe alocuri, ci ca un aju
tor prețios tn munca lor.

PAUL MARIAN

Muncind cu avînt tn întrecerea pornită în cinstea zilei de 
1 Mai, tinerii din brigada U.T.M. — sectorul III cazangerie 
de la complexul „Grivița Roșie" — au reușit să depășească 
sarcina de plan, efectuînd reparații generale la încă două 
cazane și reparații capitale la un cazan.

Drept răsplată pentru succesele obținute, această brigadă 
a primit drapelul de brigadă fruntașă pe Capitală.

In clișeu: Fruntașul în producție Marius Păcuraru, res
ponsabilul brigăzii, și Petre Bărăgan, executînd operația de 
alezat pentru introducerea niturilor.

™ Muncă însuflețită ™
O zi ne mai desparte de 1 Mai, ziua muncii, a primăverii șl a 

vieții, ziua solidarității internaționale a celor ce muncesc. Oamenii 
muncii din țara noastră însuflețiți de chemările Comitetului Cen
tral al Partidului Muncitoresc Romîn întîmpină această zi cu im
portante realizări, botărîți ca prin munca lor să-și făurească o 
viață tot mai frumoasă, mai îtn belșugată.

De 1 Mai raportăm...
* Direcția Navigației Fluviale din Galați lucrează de acum in con

tul lunii mai a anului viitor. Acest succes e o încununare a străduin
țelor depuse de fiecare muncitor. Tovarășul Dagobert Klugman, care 
ne trimite această veste, subliniază deosebitele merite ale muncito- 
rilor Costică Iliescu, Iulian Secui, Petrică Popa, Petre Oarxea și ale 
altor tovarăși cu care D. N. F. Galați se mîndrește.

* Tovarășul Sigi Sontag ne informează în scrisoarea sa că la 
întreprinderea metalurgică „21 Decembrie" din Rădăuți se lucrează 
la confecționarea unui nou sortiment introdus de curînd în fabrica
ție : prășitoarele mecanice. In cinstea zilei de 1 Mai primele 10 
prășitoare mecanice vor lua drumul gospodăriilor agricole din raio
nul Rădăuți.

Angajamentele devin fapte
* 76 la sută din muncitorii atelierelor de zonă C.F.R. Oradea 

aplică metodele sovietice Korabelnicova, Ciutkih, Kuznețov și altele. 
Numărul vagoanelor pe care ei s-au angajat să le repare în cinstea 
zilei de 1 Măi a fost depășit cu 52 de vagoane, ne informează tova
rășul Dumitru Barosan.

* Incegînd de la 16 aprilie, muncitorii și tehnicienii atelierului de 
reparat locomotive din Brăila, terminîndu-și planul lunar, au început 
să lucreze în contul lunii mai a acestui an. Tov. Petrache Anuțoiu 
ne informează că el au reparat deja peste plan 4 locomotive, au 
strunjit 4 garnituri de roți și au verificat 100 de țevi fierbătoare.

Orașul va fi înfrumusețat
Flecare locuitor din Tecuci se pregătește să întîmpine ziua de 1 

Mal sărbătorește. Locuitorii și-au spoit casele. Ogrăzile sint cură
țate lună. In fața porților e măturat. Străzile sînt curate. Tovarășa 
Erna Aizic, care ne-a informat despre aceasta, ne scrie că acțiunea 
de Înfrumusețare a orașului a fost îndeaproape susținută de echipele 
de femei organizate de deputatele Georgeta Andronache și Ecate- 
rina Șerban. Sfatul popular a luat și alte măsuri pentru Înfrumuse
țarea orașului. Se amenajează parcul „7 Noiembrie" cu brazde de 
flori, cu rînduri de pomi și brăduleți și se termină grilajul de fier 
care împrejmuiește parcul.
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Satul este gata 
pentru marea sărbătoare

CLUJ (de la corespondentul nostru). — La un semit 
al dirijorului, cei 70 de coriști umplu cu vocile lor 
calde întreaga încăpere. De la căminul cultural din 
Așchileu Mare răsună pînă departe în sat frumosul 
„Marș de 1 Mai", al lui Ciprian Porumbescu...

...Apropierea marii sărbători nu se simte însă nu
mai aici la căminul cultural. Satul întreg freamătă, 
trăiește cu emoție clipele din preajma zilei interna
ționale a celor ce muncesc. Se fac ultimele pregătiri, 
se îmbracă cu dragoste satul în haină sărbătorească. 
Tînărul Vaier Așchileanu, împreună cu alți flăcăi da 
o seamă și cu pionierul Ion Stanciu, se îngrijesc da 
pavoazare, de scrierea lozincilor. Cu albul varului, 
dat cu meșteșug pe garduri, sînt scrise lozinci felu
rite : „Trăiască 1 Mai, ziua internațională a celor ca 
muncesc"; „Ai semănat la timp, vei obține recolte bo
gate"... Alte echipe, conduse da țăranul muncitor Ion 
Dumitraș, directorul căminului cultural, șl de învăță
toarea Victoria Ioniță, drapează cu roșu școala, coo
perativa și alte clădiri ale satului, întind frumos 
ghirlande, schimbă articolele de la gazeta de stradă, 
afișează la loc de cinste la „oglinda satului* numele 
fruntașilor la însămînțări. Aici se află scris despre 
fruntașul recoltelor bogate Ștefan Cosma. care după 
ce a terminat însămînțările din epoca I a și semă
nat cu porumb 0,58 ha. în cuiburi așezate în pătrat; 
desnre țăranii muncitori fruntași Simion Dumitraș 
și loan Kosornuș, care au plantat cartofi în cuiburi 
așezate în nătrat; despre rezultatele obținute la în
sămînțări în comună. Cu tot timpul nefavorabil ță
ranii muncitori din Așchileu Mare au terminat de 
tnsămînțat mai toate culturile din epoca' întîi șl au 
Început să însămînțeze porumb, folosind trei marca
toare vechi și alte trei confecționate acum.

...La căminul cultural — alături de corul cel mare 
de 70 de persoane—într-o altă încăpere, au început să 
răsune niște voci mai subțirele. Sînt vocile pionie
rilor și elevilor școlii care — în lipsa părinților și a 
fraților lor mai mari invitați de 1 Mai la Cluj—-vor 
da un însemnat aport la serbarea de la ei din sat, 
de la Așchileu. Iar la serbări de acestea pionierii sa
tului s-au dovedit întotdeauna maeștri, fiindcă au 
de la cine lua învățături.

Succesele minerilor 
din regiunea Suceava

SUCEAVA (de la corespondentul nostru). — Mun
citorii mineri din regiunea Suceava întîmpină ziua! 
de 1 Mai cu angajamentele îndeplinite. Mîndri că au 
realizat prevederile planului cincinal cu aproape 10 
luni mai devreme, minerii din Bazinul Domelor, 
antrenați în întrecere, contribue zi de zi la sporirea 
producției de minereu. Echipele conduse de Spiridon 
Buliga, Nichlta Neagu și Teofil Oancea și-au depășit 
cu mult angajamentele de a da fiecare pînă la sfîrși- 
tul acestei luni cîte 10 tone minereu peste plan Folo
sind din plin metoda sovietică Belaev, aceste echipa 
depășesc cu regularitate norma, dînd pînă acum cîta 
20—25 la sută mai mult minereu peste angajamentele 
luate. Datorită unei mai bune organizări a procesu
lui de producție, calitatea minereului s-a îmbunătățit 
cu 2 la sută față de sarcina planificată.

Și-au îndeplinit sarcinile 
pe campanie

CONSTANȚA. — In dimineața zilei de 28 aprilie, 
mecanizatorii de la S.M.T.-Remus Opreanu, raionul 
Medgidia, au îndeplinit sarcinile ce le-au revenit în 
campania agricolă de primăvară. El s-au angajat ca 
pînă la 1 Mal să realizeze peste plan 380 de hantrL

Cele mai frumoase rezultate au fost obținute de 
brigada a 9-a, condusă de tractoristul Ion Pădura- 
ru, care și-a respectat angajamentul luat în cinstea 
zilei de 1 Mai de a realiza planul pe întreaga cam
panie de primăvară In proporție de 451 la sută. 
Membrii acestei brigăzi au executat peste plan un 
volum de lucrări de peste 1.150 hantri. EI muncesc cu 
însuflețire pentru a da viață chemării partidului : 
„Muncitori și tehnicieni din SM.T.-uri I îngrijiți trao 
toarele și mașinile agricole, folosiți la maximum ca
pacitatea lor de producție I Executați la timp și în 
bune condiții lucrările agricole 1*

- ■  .............. --—- ★ ★: — - ' ■...............'......... ' 1 ' .................. =3

SĂ TERMINĂM IN CEL MAI SCURT TIMP Șl IN BUNE CONDITIUNI 
MU'NCILE AGRICOLE DE PRIMĂVARĂ I

„Oameni al muncii din agricultură I Să terminăm tn cel mal scurt timp și 
in bune condiții muncile agricole de primăvară I Aplicați metodele agrotehnice 
înaintate I Urmați exemplul fruntașilor recoltelor bogate 1 Desfășurați larg întrece
rea socialistă și patriotică pentru a realiza și depăși producția obținută de frun
tașii recoltelor, bogate I"

„Muncitori și tehnicieni din S.M.T.-uri 1 îngrijiți tractoarele șl mașinile agri
cole, folosiți la maximum capacitatea lor de producție 1 Executați la timp și în 
bune condiții lucrările agricole 1“ Inflăcăratele chemări de 1 Mai ale Comitetului

Central al Partidului Muncitoresc Romîn însuflețesc activitatea oamenilor muncii 
de pe ogoare care luptă pentru grăbirea Insămințărilor de primăvară.

In clișeul din stînga : la gospo dărla agricolă de stat „I. C. Frimu" din Vltl- 
nești, raionul Alexandria, regiunea București, se face proba semănătoarei mecanice 
pentru însămințarea porumbului in cuiburi așezate tn pătrat. In clișeul din dreapta: 
La stațiunea experimentală Lovrin, regiunea Arad pentru utilizarea întregii capa
cități de muncă a tractorului au fost cuplate trei semănători.

• i Foto I MIHAI P0P8SCU
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CRAVATA ROȘIE PRIMĂVARA ÎN CARTIER COLECTIVUL DE CREAȚIE

îmi amintesc 4e un film american tur
nat eu ani în urmă și inspirat din viața 
copiilor americani. Era vorba în film de o 
școală, unde —• printre fete de bogătași — 
învăța o fetiță săracă. Era isteață, veselă, 
bună, dar făcea compuneri proaste. Nu pu
tea oare să scrie ceva despre lumea încon
jurătoare, despre întîmplările ei ? Ba pu
tea. Dar profesoara în loc să-i dea ca te
mă mahalaua ei, cu copii flămînzi, cu ri
gole rău mirositoare și cerul fumuriu, îi dă
dea pădurea, animalele. Fetița nu văzuse 
însă niciodată o pădure și nici un vițeluș 
păscînd pe cîmp.

*
...Mi-âffl amintit de sărmana fetiță ameri

cană deunăzi,Cînd mă aflam într-o seră din- 
tr-un parc bStrîn, cu Copaci uriași și flori 
rare. Acolo cresc banani, palmieri, zambile; 
se află lujere de pătlăgele roșii, aplecate sub 
povara fructelor. Multe minunății am văzut 
în acea seră. Dar ce-i mai interesant sînt 
grădinarii, care nu depășesc vîrsta de 13 
ani. Cam de vîrsta Emei, fetița din filmul 
de care vorbeam.

îmbrăcate în halate cenușii, grădinăritele 
— Sînt mai multe fete — pregătesc îngră
șăminte. altoiesc, udă sau transplantează în 
ghivece.

Angela StanCiu. Rodica Gheciu, Maria 
Giurgiuca, sînt membre ale cercului natu- 
raliștilor de la Palatul Pionierilor.

In halate cenușii grădinăritele trebăluiesc 
harnice, mînuind, cu pricepere și seriozitate, 
ghivece, stropitori, cîntare. caietele de no
tițe.

Sînt copii. Pentru ei este plăcut jocul a- 
eesla : să cultive plante, să culeagă roade, 
să cerceteze, cu ocazia excursiilor, flora pa- 

Cercul de geografie șl geologie de la Palatul Pionierilor din București
Foto: NICU VASILE

trîel. Mîine vor fi agronomi, biologi, unii 
poate savanți. Dar zilele acestea nu ie vor 
uita niciodată. Sînt zilele cravatei roșii, zi
lele .pionieriei.

★
La cercul de navo-modele am fost în zile 

de mare frămîntare. Se pregătea un concurs 
și constructorii erau în toiul muncii. Mode
lul pe care-1 lucrau toate grupele e acela al 
unei nave cu roți. E frumos să ai vapoare 
care să spintece valurile... unui bazin. Dar 
e și mai minunat cînd jucăria e făcută de 
tine și cînd în joaca aceasta ți se sbat în 
piept sentimente de adevărat constructor.

M-am oprit lîngă unul din pionieri. Un 
copil care ți se uită în ochi cu o seninătate 
$i siguranță ce-ți dau parcă garanția pen
tru Viitorul lui: va fi un om cinstit, des
chis. de nădejde. E și el constructor de na
ve. In halatul lui cu buzunare doldora cu 
fel de fel de seule, adîncit în cine știe ce 
problemă a mecanicii. Dinu Nisipeanu — 
așa îl cheamă — părea cel mai serios mem
bru al echipajului „Transilvania",

Seriozitatea lui e înduioșătoare. Nu-i

Ziarele din ziua de 27 martie 1955 pur
tau In coloanele lor știrea că uzinele de 
mașini și unelte agricole „7 Noiembrie" 
din Craiova au sărbătorit îndeplinirea 
sarcinilor ce le reveneau din primul plan 
cincinal. Mai departe erau înscrise ci.eva 
cifre cu privire la creșterea producției In 
acești ani, la sporirea productivității mun
cii și reducerea prețului de cost.

Era o știre laconică, cu cifre și pro
cente. Ele exprimau Insă roadele unei 
munci intense de peste 4 ani a unui co
lectiv fruntaș, care, răspunzlnd cu elan 
sarcinii trasate de partid și guvern, s-a 
străduit zi de zi să dea agriculturii noas
tre mașini și unelte mai multe și mai 
bune.

★
Uzinele „7 Noiembrie" Craiova sini as

tăzi una din unitățile de bază ale in
dustriei constructoare de mașini și unelte 
agricole. Cu greu ar mai putea fi ele re
cunoscute de cel ce a cunoscut atelierele 
mărunte, slab înzestrate tehnic de la înce
putul cincinalului.

Pînă in anul 1951 se produceau aci cocs 
metalurgic și piese de fontă. Erau lu
crări simple care se executau cu un uti
laj restrlns șt cu oameni ou o calificare 
destul de redusă. In momentul in care u- 
zinele „7 Noiembrie" au primit sarcina de 
a trece la producția de mașini și unelte 
agricole, ca semănători de cereale, gre
ble mecanice și mașini de împrăștiat în
grășăminte, s-a pus cu ascuțime problema 
transformării întreprinderii Intr-o uzină 
modernă, cu mijloace de bază de o înaltă 
tehnicitate.

Tehnica și cadrele
începu'ul a fost făcut prin transforma

rea strungurilor vechi, demodate, ce func
ționau prin transmisie. La aceste strun
guri s-au adaptat motoare electrice indi
viduale. Acesta a fost primul pas. In 
același timp, au început să sosească in 
uzină noi strunguri, freze, șepinguri, ma
șini de găurit. îmbogățirea mijloacelor de 
bază a impus în același timp ridicarea 
tehnicității muncitorilor, maiștrilor și teh
nicienilor. Atlt muncitorii vechi cît și oa
menii noi sosiți în întreprindere se preo
cupau de ridicdrea nivelului cunoștințelor 
tehnice. 0 largă răsplndire a cunoscut în 
acea perioadă metoda sovietică de califi
care la locul de muncă Kotlear. Lună de 
lună se formau noi muncitori calificați,

izvorttă dintr-o fire închisă, taciturnă, 
căci Dinu e un băiat sensibil, vioi, ci din 
dorința de a fi Serios. E orfan de tată și-i 
singurul bărbat în familia în care mama
— muncitoare la uzinele „23 August" — 
are grijă de el și de surioara lui mai mică.

E pionier de trei ani. De trei ani poartă 
cu mîndrie, cu dragoste și demnitate, cra
vata roșie.

★
Strădania de a purta cravata roșie neînti

nată e preocuparea perseverentă a fiecărui 
pionier. E greu să primești cravata, dar tot 
așa de greu e s-o păstrezi. Rareori se în- 
tîmplă ca un pionier să uite asta. Iată cum 
am cunoscut niște fetițe crescute la școala 
voinței și perseverenței. •

Mă aflam la școala elementară nr. 23, în- 
tr-o sală obișnuită, cu o estradă despărțită 
de restul încăperii prin trei pereți de pla
caj.

Pe estrada aceasta se repeta o piesă, care 
urma sâ fie jucată pe una din scenele tea
trelor din Capitală. Se repeta „Regina 2ă- 
pezii", dramatizare după povestirea lui An
dersen. E o piesă frumoasă. închinată inimii 
fierbinte de copil, curajului și simplității, 
dar o piesă grea pentru fetițele din clasa 
a Ill-a.

Unii spuneau că vor reuși, alții nu. Dar 
fetițele au avut ultimul cuvînt. Erau pio
niere, purtau la gît cravata roșie. Și de mai 
bine de o lună de zile munceau să pună Ia 
punct piesa, să arate spectatorilor frumoasa 
poveste a Gerdei ce-și caută frățiorul — Key
— pînă-n ținutul zăpezilor veșnice, unde 
învinge pe regina cea rea.

Pe Gerda o cunosc. Se mai joacă cu pă
pușile și ursuleții de pînză. O cheamă Fră-

guța Cheva șî a început să facă și ea pri
mele compuneri sau povești cum le spun 
copiii la toate. Key, frățiorul Gerdei, e A- 
driana Iacob, o fetiță cu un nas cît un năs- 
turaș și ochii mari, negri. N-au trecut de 
zece ani niciuna. Dar cei doi copii reușesc 
să te facă prietenul celor doi eroi.

Am întrebat pe una din fetițe cum au 
reușit să învețe rolurile și mi-a răspuns 
simplu :

— Sîntem pioniere. Și în clasă avem lec
ții grele și le învățăm. Noi am luat hotă- 
rîrea în unitate și tovarășa profesoară ne a* 
jută.

★
Am amintit doar cîteva aspecte din viața 

pionierească a copiilor noștri. Ei sînt gene
rația nădejdilor noastre, copii crescuți la 
școala muncii creatoare, a curățeniei sufle
tești, a culturii, a curajului și cinstei. Gră
dinăritele, constructorii, actorii, vor fi mîi- 
ne cetățeni de nădejde ai patriei care le hă
răzește azi o copilărie fericită și mîine un 
viitor luminos.

OLGA ILIEȘ
★

Cu sarcinile cincinalului îndeplinite
sporea numărul turnătorilor, strungarilor 
și frezorilor. Oameni ca Ilie Nisipeanu 
sau frații Niculae și Florea Pădureanu 
care lucrau înainte ca strungari și-au ri
dicat măiestria profesională devenind cu 
timpul tehnicieni. Oameni necalificați ca 
Dumitru Lascu și Pavel Nițov s-au trans
format în turnători price puți, munci: ori 
de frunte ai uzinei. Astăzi, aproape toți 
muncitorii din uzină au trecut printr-o 
școală de calificare, ridicîndu-și în felul 
acesta pregătirea profesională.

Problema formării cadrelor continuă să 
stea în centrul atenției conducerii uzinei. 
In cadrul întreprinderii funcționează școli 
de minim tehnic și mediu tehnic, frec
ventate de muncitori fruntași, maiștri, 
controlori de fabricație și cțispeceri. Cu 
ajutorul inginerilor, aceștia dobîndesc cu
noștințe de algebră, organizare și econo
mie industrială și altele.

Tehnologie nouă
Concomitent s-a introdus pe scară din 

ce In ce mai largă tehnologia nouă, s-au 
înlocuit o serie de munci manuale prin 
dispozitive și scule speciale. Darea în 
funcțiune a sculăriei a marcat un punct 
însemnat în activitatea întregii întreprin
deri, cretndu-se condițiunile necesare in
troducerii unei tehnologii superioare.

Toate acestea au contribuit într-o măsu
ră însemnată la sporirea producției și a 
productivității muncii, la îmbunătățirea 
calității produselor.

O atenție deosebită a fost acordată de 
conducerea întreprinderii măririi indicelui 
de utilizare a mașinilor.

Cum s-a obținu, această creștere a in
dicelui de utilizare a mașinilor 2 In pri
mul rlnd printr-0 temeinică organizare a 
schimburilor, prin Introducerea treptată a 
lucrului pe două și chiar trei schimburi 
De asemenea luarea unor măsuri tehnico- 
organizatorice în țoale sectoarele de mun
că și în special organizarea minuțioasă 
a locului de muncă a constituit un alt 
factor important care a contribuit la a- 
ceastă creștere a indicelui de utilizare a 
mașinilor. Dispecerii sînt aceia care asi
gură fiecare loc de muncă cu materialele 
necesare și se îngrijesc a pune la dis

In acest an primă
vara a poposit plină 
de toane. După cîteva 
zile calde, pe cer s-au 
îngrămădit nori cenu
șii, iar din ei s-a pornit o revărsare nestăvi
lită. Apoi, soarele și-a cucerit din nou atot
puternicia pe întinsul nesfîrșit al cerului.

In fiecare cartier, pe fiecare stradă, întîl- 
nești în zilele acestea cetățeni care lucrează 
la reparatul trotuarelor sau străzilor, la a- 
menajarea de spații verzi. Peste tot se mun
cește cu dragoste și bucurie, cu dorința de 
a face Capitala mai frumoasă, de a o împo
dobi cu straie de primăvară. Se așteaptă 1 
Mai, ziua bucuriei și a frăției oamenilor 
muncii.

★
Se vestea o zi caldă, scăldată de un soa

re darnic. Am coborît din tramvaiul 17 a- 
proape de capătul liniei. In față se deschi
dea larg bulevardul Lacul Tei, iar într-o 
latură str. Prelungirea Maica Domnului.

De la primii pași pe această stradă te iz
bește albeața lucitoare a gardurilor și zidu
rilor celor mai multe case. Se cunoaște mîna 
gospodarului preocupat de înfățișarea locu
inței, a cartierului său. La casa cu numărul 
11 un om trebăluiește de zor. E un bărbat 
de statură mijlocie, cu obrazul smead și o- 
chii negri ce te învăluie într-o privire cal
dă, prietenească. Am nimerit bine, căci Radu 
Șerban este membru în comitetul de stradă 
nr. 125. Așa am aflat cea mai de seamă 
veste din cartier.

O dorinfă împlinită
Cîteva minute mal tîrziu, în camera pri

mitoare a lui Radu Șerban ascultam amă
nunte despre realizarea unei vechi dorinți 
a celor de pe apeastă stradă.

...Ideea electrificării străzii Prelungirea 
Maica Domnului s-a statornicit în mintea oa
menilor de aici încă din anul trecut. Cetățe
nii, împreună cu deputatul Stănescu, s-au sfă
tuit în ce fel să facă. Și pentru ca treaba să 
meargă mai cu temei au făcut un plan de 
muncă. Planul, ce-i drept, l-au făcut oamenii 
nu prea greu. Dar de la plan la fapt, mai 
era drum lung. Mai ales că nici greutățile 
nu au lipsit. Dacă stai să te gîndești nu
mai la cfte s-au ivit cînd s-a pus problema 
căratului stîlpilor și celorlalte materiale. De
sigur că de la sfatul popular raional 1 Mai 
au obținut mijloace de transport. S-au adus 
încetul cu încetul cei 16 stîlpi, sutele de me
tri de sîrmă și celelalte. Au muncit cu toții 
cot la cot și Vasilescu și Arzag Sarghișian 
șl deputatul Stănescu, cu mic și mare, bărbat 
ori femeie.

— Rezultatul ? In seara zilei de 12 aprilie 
s-a făcut ultima legătură, ne spune cu mîn
drie Radu Șerban. Iar înainte de a ne des
părți ține să amintească măcar în treacăt 
despre ceea ce au plănuit să mai facă în 
aceste zile.

— Apoi, vom amenaja o zonă verde de-a 
lungul trotuarelor, iar în fiecare curte o mică 
grădiniță. De-om reuși, vom planta și tei. 
Că doar în „Tei" locuim. Și Radu Șerban, 
zîmbi mulțumit de gluma sa.

Cei mulfi hotărăsc
La cîteva sute de metri se află strada 

Amidonului, și aproape de ea strada Gluco
zei. La casa cu nr. 61 de pe str. Amidonului, 
un bărbat văruia cu mișcări pricepute 
gardul înalt. Mai încolo, cîțiva copii se joacă 
cu un cățelandru. Simți în tot ceea ce te în
conjoară că este primăvară, că oamenii pri
mesc din plin darurile acestui anotimp mi
nunat.

Prin raionul 1 Mai din Capitală

Expertiza medicală a
Acum cîțiva ani s-au pus bazele rezolvării 

științifice a expertizei medicale a capacității 
de muncă. In acest scop a luat ființă Insti
tutul de cercetări științifice pentru expertiza 
medicală a capacității de muncă și protezare 
din R.P.R.

Prin cercetările și publicațiile sale, insti
tutul a contribuit la crearea unei noi speci
alități medicale în țara noastră — expertiza 
medicală a capacității de muncă. Colectivul 
științific al institutului a realizat în ultimii 
ani sute de tipuri de proteze, adaptabile tu
turor categoriilor de invalidități, scule și in
strumente speciale pentru infirmi, care per-

★ ★

poziția muncitorilor desene bine întocmite 
pe care In majoritatea cazurilor le discută 
în prealabil cu cei ce au de realizat pie
sele respective. Pe aceeași linie se situea
ză și organizarea atelierului de debitare 
care dă laminate la dimensiunile necesare 
executării diferitelor piese. In felul aces
ta s-a înlăturat efortul muncitorilor de 
ta mașini și s-a redus in mod simțitor 
timpul de executare. Un alt factor care a 
contribuit la mărirea indicelui de utilizare 
a mașinilor a fost acela al folosirii unor 
metode înaintate de muncă, fapt care a 
determinat o mai bună folosire a fiecărei 
mașini și unelte în parte.

Organizarea ritmică a muncii
Rezerve importante ale capacităților de 

producție pot fi mobilizate prin organiza
rea ritmică a muncii. La uzina de cons
trucții de mașini agricole „7 Noiembrie" 
procesul de producție se desfășoară rit
mic după grafic. Pentru obținerea unei 
producții ritmice, conducerea uzinei a 
luat măsurile menite a duce la asigurarea 
decalajului intre diferitele secții ale uzi
nei, evitîndu-se strangulările în produc
ție. In uzină existau 3 unități dispersate 
Acest fapt a impus o atenție deosebită a- 
sigurării continuității fluxului tehnologic. 
Intr-o perioadă de timp mai multe opera
ții consecutive se executau In unități di
ferite ale întreprinderii. Acest lucru adu
cea după sine pierderi de timp și prelun
girea procesului de fabricație. Prin co
masarea lucrărilor într-o singură unitate 
s-a reușit o simțitoare reducere a timpu
lui de lucru. Luînd de exemplu, grapele 
cu colți, se poate arăta că prin comasarea 
lucrărilor într-o unitate, adică prin exe
cutarea operațiunilor de debi are, strun- 
jire, filetare și aplatizare în linie tehno
logică, s-a ajuns în prezent la reducerea 
cu două treimi a timpului de executare a 
unei grape cu colți față de anul 1953 A- 
cest fapt a contribuit în mare măsu-ă la 
creșterea producției și productivității 
muncii, precum și la reducerea prețului de 
cost.

Folosirea metodelor sovietice
fn lupta pentru îndeplinirea și depăși

rea sarcinilor primului nostru cincinal de 
un ajutor deosebit In munca colectivului

...Elena Mocanu lu
cra tocmai de zor lâ 
cultivarea lotului pri
mit pentru grădina de 
zarzavat. Pămîntul 

zvîntat primea cu lăcomie sămînță cu 
sămînță. In Iese, făcute anume, punea, în 
unele arpagic, în altele usturoi.

Am stat de vorbă între brazdele de salată, 
roșii și vinete. Elena Mocanu ca responsa
bilă pe circumscripția electorală a co
mitetului de femei povestește despre 
munca dusă de femeile din cartier în 
vederea înfrumusețării străzilor. Știe totul 
pe „dinafară", cum se spune. Aduce mereu 
vorba despre femei ca Ștefania Botgros sau 
Maria Văduva care zi de zi muncesc cu rîv- 
nă pentru a face cartierul mai frumos. Sau 
despre duminica cînd nu a lipsit nici un ce
tățean de pe strada Amidonului și pînă la 
prînz au curățat un maidan pe care se de- 
puseseră gunoaie de cu iarnă. Sau despre 
munca dîrză a celor de pe strada Ele
na Petrescu care se străduiesc să-și termine 
de pietruit strada pînă la 1 Mai.

Dar despre cele din strada Elena Petrescu 
am pornit să aflăm mai multe la „fața lo
cului". Amănuntele le-a povestit Petre Pa- 
nait, un om vînjos, tînăr, plin de entuziasm 
și hotărît.

...Povestea — ca sâ-i spunem așa — are 
destule cotituri și fiecare din ele tîlcul ei. 
Să faci un lucru nou, deosebit nu a fost 
și :iu este niciodată ușor. Petre Panait care 
s-a gîndit la pietruirea străzii a avut mult 
de furcă. Mai întîi cu oamenii. Cum vom 
face ? Vom izbuti oare? Nu lipseau nici rău
voitorii.

Petre Panait le-a răspuns cu fapte însă. 
La comitetul executiv raional a găsit înțe
legere și ajutor. Tov. Leontina Calciu, se
cretara comitetului executiv, a venit în stra
da Elena Petrescu și a discutat și ea cu oa
menii, a căutat să le facă rost de piatră, le-a 
trimis pe inginerul Ionescu să-i ajute.

Alături de Petre Panait au venit unul cîte 
unul aproape toți cei de pe strada Elena Pe
trescu. Vedeau cu toții că este vorba de 
treabă serioasă și că numai punînd umăr 
lîngă umăr vor reuși. Gh. Vasile și Vasile 
Ionescu lucrau cu atîta dragoste la adusul 
pietrelor, la amenajarea străzii, că numai de 
strădania lor parcă se rușinau cei care se 
codiseră înainte.

Și treaba s-a făcut bună. Grămezile cu 
piatra necesară pavării străzii, grămezi care 
străjuiesc la cele două capete ale.ei, scad 
pe fiecare zi ce trece, cu fiecare piatră pusă 
în caldarîm. După terminarea acestei lu
crări, în locurile unde sînt acum depozitate 
materialele se vor amenaja spații verzi. Cîr- 
cotașii și răuvoitorii ca Nicolae Biberi, au 
pierdut și de data asta, căci în jurul lor ce
tățenii străzii au creat un adevărat șantier 
al muncii, al bucuriei de a munci pentru 
strada lor, pentru ei.

Și cei de pe strada Elena Petrescu au multe 
planuri de viitor. Petre Panait ține însă să 
amintească și de faptul că mai ușor ar fi 
mers totul dacă alături de ei se găsea și 
deputatul Petre Racu. Nevăzut și neauzit de 
cetățeni, deputatul Racu este departe de a-și 
face datoria. Petre Panait speră că poate a- 
cum va lăsa la o parte nepăsarea și se va 
alătura muncii lor.

— Mai bine mai tîrziu, decît niciodată, a- 
mintește Panait de vechiul proverb. Noi, 
oricum, vom face din strada noastră o stra
dă cum nu sînt multe — adăugă el.

H. ȘAICU

capacității de muncă
mit exercitarea unor profesiuni inaccesibile 
odinioară invalizilor; dispozitive ortopedice 
etc. Anul trecut, de pildă, s-au creat și pus 
în circulație, printre altele, 9 tipuri noi de 
proteze pentru invalizi a căror realizare nu 
era posibilă în trecut în țara noastră. A fost 
concepută și realizată mînâ cinematică, ac
ționată de mușchii brațului amputat, capa
bilă să execute mișcări asemănătoare mîinii 
normale.

In momentul de față, cercetătorii științi
fici ai institutului studiază posibilitățile de 
adaptare la diferite munci a bolnavilor vin
decați de boli pulmonare. (Agerpres) 

uzinei „7 Noiembrie" Craiova a fost fo
losirea pe scară largă a metodelor înain
tate de lucru sovietice. 170 de munci ori 
folosesc astăzi metodele sovietice Bikov- 
Bortkevici. Kolesov, Jandarova, Ciutkih 
și Kuznețov. Larga folosire a acestor 
metode a făcut ca muncitori ca R. Rîcu 
care folosește metoda de tăiere rapidă 
a metalelor sau Vasile Oprișoreanu care 
aplică metoda de așchiere rapidă, să lu
creze în prezent în contul anului 1960.

Totodată în cadrul uzinei a apărut o 
largă mișcare de inovații în producție. 
Numai datorită inovațiilor realiza, e în 
cursul anului trecut s-a obținut o econo
mie de 282.510 lei.

Organizarea și desfășurarea în bune 
condițiuni a întrecerii socialiste a cons
tituit de asemenea un factor de seamă In 
dobîndirea însemnatului succes al colecti
vului uzinei „7 Noiembrie". Comitetul de 
întreprindere a ajutat îndeaproape pe 
muncitori să-și ia angajamente concret'- 
in funcție de sarcinile și pregătirea lor 
profesională, să ajute cadrele .inere pen 
tru a stăpîni tehnica nouă și a se ridica 
la nivelul fruntașilor în producție. O con 
tribuție în acest sens a adus-o extinde
rea organizată a inițiativei grupei sindi
cale nr. 19 de la uzinele „21 Decembrie" 
din București. Așa se explică fap.ul că 
astăzi 28 la sută din totalul muncitorilor 
sînt fruntași în întrecerea socialistă și că 
an de an procentul celor cuprinși în în
trecere a crescut ajungînd astăzi pînă la 
85 la sută din totalul muncitorilor, maiș
trilor și tehnicienilor.

Munca desfășurată în decursul celor 
peste patru ani pentru traducerea în viață 
a sarcinilor planului cincinal s-a concre.i- 
zat în creșterea productivității muncii cu 
53 la sută, reducerea prețului de cost cu 
33,4 la sută și sporirea ciștigului mediu 
cu 18 la sută In această luptă întregul 
colectiv al uzinei a fost însuflețit de do 
rința vie de a răspunde din plin sarcinii 
primite, folosind cele mai bune metode de 
muncă, organizîndu-și cu pricepere în
treaga activitate, reușind să se situeze 
astfel in fruntea întreprinderilor construc
toare de mașini-unelte agricole din țara 
noastră.

HORIA ȘARGU

Pentru a răspunde exigenței mereu crescînde a consumatorilor, colectivei» d» 
muncă din întreprinderile producătoare de bunuri de larg consum sporesc preo
cuparea în direcția lărgirii sortimentelor și îmbunătățirii calității. In acest sens 
se îndreaptă și strădania colectivului de creație de la fabrica de tricotaje „Senco- 
vici Irina" din Oradea.

In clișeu: Controlorul tehnic Maria Cristescu, conducătorul tehnic Martin 
Micu, tehniciană luliana Ciato și maistrul (olanda Covaeis care formează colecti
vul de creație al acestei fabrici, discută asupra noilor modele de tricotaje creat» 
de curînd și care vor intra în fabricație.

UN DAR AL PRIETENIEI
Turneul Teatrului Național 

„I L. Caragiale"

In miez de noapte, 
în Gara de Nord, un 
tren deosebit de lung 
cu multe vagoane de 
dormit și de marfă era 
gata de plecare. Tre
nul care se pregătea să despice întunericul 
nopții umede de aprilie purta cu el regizori, 
artiști de frunte, tehnicieni ai Teatrului Na
țional „I. L. Caragiale".

Vagoane întregi de marfă erau încărcate 
cu case de lemn și pînză, cu pomi ou frunze 
de hârtie, ou lăzi cu haine croite după o modă 
de mult apusă. Erau aceleași decoruri și cos
tume în care, pe scenele Naționalului din 
București, aoeiași artiști care plecau acum la 
drum au dat viață eroilor lui Caragiale, Go
gol, Ostrovski. Plecau în turneu artiști ad po
porului, maeștri emeriți ai artei, artiști eme
riți, laureați ad Premiului de Stat, machieuri 
și tehnicieni încercați. 107 călători părăseau 
Capitala cu același scop: să ducă oamenilor 
muncii romîni și maghiari din Regiunea Au
tonomă Maghiară și din alte orașe ale țării 
mesajul artistic al primei scene românești. In 
istoria acestui teatru, bătrîn de peste 100 
de ani, pe ruta Orașul Stalin-Sf. Gheorghe- 
Tg. Mureș-Cluj se înscria un nou turneu.

Amintiri
Sînt fapte în viața oamenilor care cu toată 

scurgerea anilor rămân neșterșe în amintire. 
Turnee au făcut de multe ori artiștii Națio
nalului. Amintiri sânt din belșug, iar la drum 
firul lor se deapănă cu. ușurință.

In cochetul salonaș al trenului de turneu, 
artiștii stăteau de vorbă.

— Am apucat vremea cînd turneele se fă
ceau cu căruțele, prinse să povestească ar
tistul poporului Costache Antoniu. Pe drumu
rile desfundate ale Moldovei noroiul ne ajun
gea pînă la genunchi. Dealurile erau insă ob
stacolele cele mai grele de trecut. Cînd se 
iveau în cale, actorii puneau umărul și îm
pingeau pînă ce „căTuța cu paiațe" ieșea Iar 
la drumul drept.

— Eu am nimerit-o mai bine — intervine 
artistul emerit Al. Giugariu. îmi aduc amin
te, între Bîrlad și Vaslui, am călătorit pe 
acoperișul trenului. Și neîntrecutul interpret 
al conului Zaharia Trahanache încheie zâm
bind : e adevărat, m-am dat jos puțin... a- 
morțit.

...In salonașul trenului de turneu al Tea
trului Național „I. L. Caragiale" s-au povestit 
atunci „pe ton de comedie" multe întâmplări 
triste. Ele aparțineau însă trecutului.

Intîlniri cu artiștii amatori
Pe funcționarul român Leontin Rebeia și 

pe desenatorul tehnic maghiarul Enno Ador
jani i-am cunoscut Ia masa lor de lucru, în- 
tr-unul din birourile Complexului C.F.R. Tg. 
Mureș. Ei sînt și conducătorii brigăzii artis
tice de agitație „Locomotiva veselă", briga
dă fruntașă pe regiune.

In ziua aceea nu se așteptau să primească 
oaspeți. Am discutat mult: despre brigadă, 
despre spectacolele pe care le prezintă în 
limbile romînă și maghiară, despre legătura 
lor de artiști amatori cu artiștii Teatrului 
Secuiesc de Stat din Tg. Mureș. In treacăt, 
i-am întrebat dacă au văzut primul spectacol 
pe care l-au jucat artiștii Teatrului Național 
„I. L. Caragiale" în localitate. Tovarășul Re- 
beja mi-a dat atunci o agendă de birou. In 
ea obișnuia, să însemne manifestările artis
tice ale brigăzii și evenimentele culturale la 
care lua parte. La fila care purta data de 
6 aprilie figura o cronică pe care o făcuse 
asupra spectacolului „Fata fără zestre". Prm- 
tre altele era scris acolo: „...un spectacol de 
înaltă factură artistică, un spectacol de ne
uitat. Mulțumim din inimă pentru ideea de 
a trimite actorii primei scene romînești în 
orașul nostru..."

Impresia pe care au lăsat-o la Tg. Mureș 
spectacolele Teatrului Național „I. L. Cara
giale" ne-o împărtășește și Ernă Adorjani: 
„Publicul din Tg. Mureș este pretențios, căci 
viața artistică a orașului i-a format gustul 
și i-a mărit exigența. Cu atât mai mult, tur
neul Teatrului Național „I. L. Caragiale" a 
însemnat, pentru noi spectatorii din Tg. Mu
reș, o mare sărbătoare artistică. Mii de oa

Spectacole p
Colectivul de regizori, actori și sceno

grafi ai Teatrului Național „I. L. Cara
giale" din Capitală prezintă în mod regu
lat spectacole săptă-mînale pentru tineret.

In fiecare duminică dimineața, artiști de 
frunte ai primei noastre scene, cum sînt 
Costache Antoniu, artist al poporului. Ion 
TaliaPu, Radu Beligan și Marcel Anghe- 
lescu, artiști emeriți ai R.P.R., Eugenia Po- 
povici, Tanți Economu, Raluca Zamfirescu și 
mulți alții, interpretează pe scena sălii „Fi- 
limon Sîrbu" piese într-un act din reperto
riul romînesc sau traduse din alte limbi. Ast
fel, au fost prezentate piesele „Ursul" de 
Cehov, „Chestiuni familiare" de Mal Tal- 
best, „C.F.R." de Caragiale, monologul 
„Despre efectele dăunătoare ale tutunului" 
de Cehov, piesa „Agentul" de V. Dîhovicinoi 
și M. Slobodskoi. 

meni ai muncii, romîni 
și; maghiari, entuzias
mați deopotrivă, au 
ajjaudat înalta ținută 
arustică a acestor 
reprezentații".

Intr-ana din seri, între două spectacole, 
artiști de frunte ai colectivului din Capitală 
au asistat la un mic spectacol în limbile ro
mînă și maghiară prezentat în cinstea lor de 
brigada artistică de agitație „Locomotiva ve
selă". La sfîrșit, artistul poporului, Costacha 
Antoniu, Elvira Godeanu, Niki Atanasiu, lau
reați ai Premiului de Stat, le-au împărtășit 
din bogata lor experiență.

— Trăiesc unul dintre cele mai fericite mo
mente din viața mea — spunea atunci Erno 
Adorjani. Niciodată nu ne-am -fi putut Închi
pui că artiști așa de mari șă .ne-asculte cu 
atâta răbdare, să ne învețe din arta lor. Ne-au 
dat mult curaj... . .

In seara aceea, întruna. <Jin sălile Pac
tului Cultural d>in Tg. Mureș, artiștii primei 
noastre scene împreună cu artiștii amatori 
romîni. și maghiari au dezbătut cu pasiune 
probleme complicate de măestrie scenică.

Fruntașii scenei fac figurație
In fiecare oraș în care au jucat în acest 

turneu actorii bucureșteni au fost prdund 
emoționați, fie de căldura publicului, fie de 
prietenia actorilor-gasde. Rezonanța acestei 
emoții se- tălmăcea de fapt- în căldura inter
pretării și dădea spectacolelor o strălucire 
deosebită. .

in sâla Naționalului din C)u’j, plină pi.nă 
la refuz, Odată cu minunatul candelabru care 
se stingea cu încetul, se stingea în 
sală și ultima șoaptă. începea actul al III- 
lea din „O scrisoare pierdută",‘ în interpre
tarea artiștilor bucureșteni. Cortina s-a ri
dicat pe scena „întrunirii". Apăreau aici în 
roluri principale Costache Antoniu, artist al 
poporului, Al. Giugariu, I. Finteșteanu, I. Ta- 
lianu, Gr. Vasiliu-Birlic, Marcel Anghelescu, 
artiști emeriți. Ochii spectatorilor îi urmă
reau atenți. Și odată cu ei, în rîndul „alegă
torilor*', în figurație, spectatorii clujeni intîl- 
niră pe George Calboreanu, artist al poporu
lui, pe maestrul emerit al artei, Sică Alexan- 
drescu, regizorul spectacolului, pe Al. Io- 
nescu-Ghiberioon, Ion Mânu, Emil Bota, N. 
Brancomi.r și alții, cărora li se alăturaseră 
actori fruntași ai Naționalului din Cluj. Era 
unul din daturile pe care Teatrul Național 
„I. L. Caragiale" îl aducea spectatorilor din 
țară. In el erau în mănunchi a te dragostea și 
prețuirea pentru public, dorința de a inter
preta spectacole de înaltă valoare, afirmarea 
convingerii că nu există roluri mari și roluri 
mici. Darul acesta l-au oferit în toate ora
șele turneului.

La sfârșitul spectacolului au urcat pe scenă 
artiști romîni și maghiari, slujitorii scenelor 
din Cluj. îmbrățișări, flori. In sală, aplauzele 
nu mai conteneau...

Florile prieteniei
La Teatrul Maghiar de Stat, artiștii ma

ghiari prezentau piesa „Trei surori" de Ce- 
nov. In sală erau mulți actori bucureșteni. 
Cînd cortina a început să se lase, buchete 
mari de flori au fost aruncate pe scenă. Un 
omagiu pe care artiștii bucureșteni îl adu
ceau artiștilor maghiari...

★
Orașul Stalin-Sf. Gheorgtie-Tg. Mureș- 

Cluj, 14 reprezentații oe au lăsat spectatori 
lor și Interpreților minunate amintiri.

E gre-u să exprim impresia puternică pe 
care artiștii primei scene au lăsat-o în acest 
turneu. Simțam-intelor calde, bogate, care 
s-au născut în inimile miilor de spectatori 
le-a dat glas artistul emerit al R.P.R. 
Kovacs Gyorgy, de 'a Teatrul Secuiesc de 
Stat din Tg, Mureș : „Să mulțumim artiști
lor Naționalului din București, dar pentru 
cli-pele intense de artă pe care ni le-au ofe
rit, înseamnă prea puțin Să ne ridicăm la 
înălțimea lor, să servim cu aceeași ardoare 
publicul, să purtăm mereu mai departe și 
mai sus făclia artei teatrale, iată cum vrem 
noi să răsplătim pe artiștii bucureșteni pen
tru prețiosul dar pe care ni l-au făcut".

MARIA MOSCU

entru tineret
In duminicile următoare, se vor reprezen

ta piesele „O cameră însorită" de Anucina și 
Popova, „Să fie liniștite" de V. Puicea și 
„Chirurgie" de Cehov.

Aceste reprezentații teatrale sînt urmate 
de concerte de muzică clasică sau de estradă 
interpretate de ansamblurile muzicale ale Fi
larmonicii de Stat din București sau ale Tea
trului de Estradă.

Spectacolele sânt mult apreciate de publi
cul bucureștean. Ele sînt primite ai multă 
căldură și de locuitorii satelor din regiunea 
București, unde colectivul Teatrului Național 
„I. L. Caragiale" se deplaeeasl toarte dea 
pentru a juca pe scenele căminelor culturale 
de la Popești-Leordenl, Jilava, Băneau, Pa- 
riș, Otopeoi, Buftea și altele.

(Agerpres)'
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Să grăbim ritmul însămînțărilor! Din munca cercetătorilor 
științifici

Roadele întrecerii patriotice în circumscripțiile electorale comunale
Căminul cultural era înțesat de lume. Cei care n-aveau loc 

pe bănci stăteau în picioare pe lîngă pereți, sau pe pervazul fe
restrelor deschise, prin care adia o boare călduță, primăvăratică, 

, umplînd încăperea de aromă tare, venită de pe cîmpurile abia 
scăpate de sub povara zăpezii. Oamenii ascultau cu atenție. Vor
bea Ion Șerbu, învățător și lector la cercul agrotehnic:

— Va să zică, partidul, și guvernul cer țăranilor muncitori — șl 
le pun la îndemînă toate mijloacele necesare — să muncească mai 
bine pămîntul pentru a scoate recolte bogate, precum și o produc
ție medie de porumb de 2.000 kg. boabe la hectar. Noi, aici la Piscu, 
avem pămînt bun, dar în unele părți mal puțin productiv. Cu toate 
acestea, cred că putem să scoatem o medie de 2000 kg. porumb boabe 
la hectar. Dar mai cred, că pe unele locuri, cum sînt cele nisipoase 
de lîngă Șiret, putem scoate 3000 de kg. dadă nu și mai bine.

Oamenii ridicară capetele nedumeriți. De cînd se știau, de pe 
locurile nisipoase nu scoteau cine știe ce. Iar învățătorul lor le spune 
că pot stoate pînă la 3000 kg. porumb boabe. Asta nu-i de crezut. 
Și oamenii începură să șușotească...

— Dar stați, oameni buni, că n-am terminat. O să spuneți că pe 
acele locuri, recolta-i slabă în fiecare an. Dar noi, la cercul agro
tehnic, astă iarnă, tocmai de lucrul ăsta am vorbit mai murt. De 
aceea ne-am hotărît să însămînțăm în primăvară 12 ha. cu porumb 
în cuiburi așezate în pătrat și să-l irigăm cu apă din Șiret.

Au vorbit apoi țărani muncitori, deputați, care cu toții și-au. luat 
angajamentul de a obține recolte sporite.

★
Primăvara s-a arătat capricioasă. Intr-o zi era soare, în alte două- 

trei zile ploua, apoi din nou vreme bună. Dar țăranii muncitori din 
comuna Piscu nu s-au speriat de capriciile vremii. Ei știau un sin
gur lucru : că sînt în întrecere patriotică cu alte comune, iar pentru 
cîștigarea întrecerii nu trebuie pierdută nici o clipă.

Nicu Irimia, deputat în circumscripția electorală nr. 13, nu prea 
era mulțumit de felul cum se desfășoară arăturile și însămînțările 
în circumscripția sa. Intr-o seară s-a dus pe la Gheorghe Munteanu, 
om săritor la nevoie, și au stat de vorbă multă vreme. La plecare 
La spus:

— Aș vrea să te rog, Gheorghe, să-mi dai o mînă de ajutor, să

nu rămînă în urmă tocmai circumscripția noastră. M-am gîndit să 
formăm un colectiv de cetățeni din care să faci parte tu, Ghiță Ga- 
vrilă și Sandu Munteanu. Așa o să muncim mai bine.

Colectivul, în frunte cu deputatul, într-adevăr a început să mun
cească mai bine

Intr-o zi, cam pe la 20 martie, întîlnindu-se cu Ștefan Dumitra- 
che, deputat în circumscripția nr. 12, Nicu Irimia l-a întrebat:

— Ei cum stai cu însămînțările?
— Cele din epoca întîi sînt gata pe jumătate.
— Noi, cei dintr-a 13-a, v-am luat-o înainte. Am ajuns la 70 Ia 

sută. Și îi povesti apoi despre colectivul pe care și l-a alcătuit.
Cu sprijinul comitetului executiv, inițiativa lui Nicu Irimia a fost 

extinsă în toate circumscripțiile electorale. Aceasta a făcut ca între
cerea patriotică să ia forme tot mai active, fiecare deputat căutînd 
să obțină cît mai bune realizări în circumscripția sa.

La 7 aprilie, comitetul executiv raional Galați primea o scurtă 
comunicare telefonică : „In comuna Piscu, însămînțările din epoca 
1 au fost terminate. Minimele agrotehnice au fost respectate. Sămînța 
a fost tratată și selecționată. Comitetul executiv face pregătiri in
tense pentru însămînțarea la timp a celorlalte culturi".

★
Primii care au plecat pe cîmpul de lîngă Șiret să înceapă arătu

rile și să sape canale pe tarlaua ce urmează să fie însămînțată cu 
porumb irigat, în cuiburi așezate în pătrat, au fost Apostol Nedelcu, 
Dumitru Năstase și Constantin Dinu, toți membri ai cercului agro
tehnic. Acestora li s-au alăturat în scurtă vreme și alți oameni. De 
la 12 ha. cît și-a propus cercul agrotehnic, tarlaua a ajuns să fie 
la începerea însămînțării porumbului de 32 ha. Au fost construite 
marcatoarele și s-a ales sămînța de porumb.

Acum, pe ogoarele comunei Piscu, pe tarlaua nisipoasă de lîngă 
Șiret, oamenii. însămînțează cu hărnicie porumbul, așa cum șl-au 
propus și cum s-au pregătit.

Acestea sînt primele roade ale întrecerii patriotice. Un început 
promițător care dovedește hotărîrea țăranilor muncitori din comuna 
Piscu de a obține recolte bogate.

L. BASSERO 
corespondentul „României libere" 

In regiunea Galați

Cercetătorii științifici de la Institu
tul de seruri și vaccinuri „Pasteur” 
din Capitală desfășoară o bogată 
activitate în cadrul laboratoarelor.

Iii clișeu: In laboratorul de control 
al produselor biologice dr. Maria Stan
ces, ajutată de laboranta Elena Puiu, 
face controlul unor vaccinuri.

r— Ne scriu cititorii despre muncile de pe ogoare

Pe linia colaborării prietenești
' < ' i ' S ' ’ / ■' 4 F T

Convorbire cu membrii delegației de muncitori din R.D. Germană, 
sosiți in tara noastră la invitația colectivului uzinelor de tractoare 

.Ernst Thălmann' din Orașul Stalin

Pe ogoarele patriei se desfășoară cu 
intensitate bătălia însămînțărilor. Des
pre munca plină de avînt a celor ce 
muncesc pe ogoare ne scriu mulți din
tre cititorii noștri. Ei ne vorbesc despre 
întrecerea socialistă și întrecerea patrio
tică, despre metodele de muncă folosite 
de țăranii muncitori fruntași, despre re
zultatele obținute.

Strădania mecanizatorilor
— Brigăzile de tractoare de la S.M.T. 

Traian-Sat din raionul Brăila au plecat 
pe ogoare — ne scrie cititoarea Vasili- 
ca Tăslăoanu. Angajamentele luate de 
mecanizatorii acestei stațiuni în întrece
rea socialistă prind viață zi de zi pe o- 
goarele gospodăriilor colective și ale 
întovărășirilor din cuprinsul raionului.

Pe tarlalele comunelor Traian-Sat, Si- 
listraru, Movila Miresei și ale altor sate, 
brigăzile de tractoriști au obținut succe
se importante în executarea lucrărilof, 

' depășindu-și angajamentele luate.
Evidențiate pentru ,felul cum au mun

cit sînt brigada a 2-a de tractoriști 
condusă de tânărul Ion Iliescu, brigada a 
4-a condusă de Constantin Mocanu și 
brigadă a 10-a condusă de brigadierul 
llie Horuet.

Tov, ing. Nicula de la S.M.T. Roman, 
regiunea Iași, ne informează despre fe
lul cum își desfășoară activitatea brigă
zile de tractoriști de la această stațiu 
ne. Brigada a 7-a, condusă de brigadie- 

Irul Nicolae Bostan, a efectuat lucrări de 
bună calitate pe ogoarele gospodăriilor 
agricole colective, ale întovărășirilor șl 
ale țăranilor muncitori din comuna Dul-

-~~

cești. Pînă în prezent planul la arături 
a fost realizat în proporție : de 91 la sută. 
De asemenea, se lucrează cu avînt la 
însămînțări.

Planul pe campania de primăvară la 
stațiunea de mașini și tractoare din 
Cîmpia Turzii, regiunea Cluj, a fost rea
lizat pînă în prezent în proporție de 51 
la sută Despre acest lucru ne scrie ci
titorul Jan Ștefănescu.

Cele mai bune rezultate le-a obținut 
brigada a 5-a, condusă de Vasile Wein
berger, care — lucrînd pe ogoarele gospo
dăriei colective din Mihai Viteazu — în 
timp de 6 zile a realizat 91,17 hantri, de
venind astfel brigadă fruntașă pe sta
țiune.

Brigada a 10-a, condusă de Gheza 
Bucșa, lucrînd pe ogoarele colectivei dip 
Vălenii de Arieș și ale asociației agri
cole din Turda, a desțelenit 49 hectare 
și a făcut arături de însămînțare pe 23 
hectare. Tractoriștii acestei stațiuni și-au 
propus să îndeplinească planul de pro
ducție cu mult înainte de termen.-

Colectiviștii în frunte
Din scrisoarea cititorului Gh. Apostol 

aflăm că zilele acestea colectiviștii din 
gospodăria colectivă „Drumul lui Lenin" 
din Țibucanii de Sus. raionul Tg. Neamț, 
au terminat însămînțările din urgența 
întîi. fiind primii pe raion. In loc de_5 
ha. cît și-au propus să însămînțeze în 
epoca I, ei au însămînțat 20 hectare ; de 
asemenea, ei au depășit planul și în ceea 
ce privește suprafețele însămînțate cu 
ovăz și ceapă.

După terminarea însămînțării culturi-

lor din urgența I și după grăparea celor 
120 ha. grîu de toamnă, brigăzile de cîmp 
ale gospodăriei agricole colective „Fla
mura Roșie" din comuna Tîrzii, raionul 
Huși, au trecui la însămînțarea sfeclei 
de zahăr. iarovizată. ,ne informează, citi
torul Șt. Grosu.

In prezent brigada legumicolă lucrea
ză la confecționarea ghivecelor nutritive 
și a pus la iarovizat tuberculi pentru un 
hectar cartofi timpurii. Au mai fost plan
tați 2.500 puieți și s-au altoit 5.000 fire 
de viță.

Se ajufă între ei
In vara anului trecut, Nița Aramă din 

comuna Tichilești, raionul Brăila, a pu
tut să secere și să treiere orzul la timp, 
fără să aibă nici o pierdere, pentru fap
tul că a fost ajutat de Radu Aramă. La 
fel, Gheorghe C Marin s-a ajutat cu Gh. 
Malinshi.

Toamna au lucrat ca și în timpul ve
rii, iar acum în muncile de primăvară, 
au pornit tot împreună să are și să în- 
sămînțeze. Și lucrul merge mai cu spor. 
Intr-o singură zi Tiecare din cele două 
cupluri a arat și însămînțat cîte un po
gon. Mulți țărani muncitori din comuna 
Tichilești le-au urmat exemplul. Ajutîn- 
du-se între ei, au putut ara într-o zi șl 
jumătate 75 hectare din care au și se
mănat cu ovăz 36 hectare.

Alți țărani muncitori din această co
mună, — ne scrie tov. Gh. Manea — 
printre care se numără Stoica Cristea, 
Ionică Plopeanu și Dumitru Moldovea- 
nu au trecut Ia grăpatul grîului de toam
nă, grăpînd peste 70 hectare.

Se grăbesc să termine semănatul sfeclei de zahăr
IAȘI. — In regiunea Iași, unde sfecla de 

zahăr ocupă o suprafață de 14.500 ha., cul
tivatorii grăbesc lucrările de însămînțare a 
acestei prețioase, plante industriale. Nume
roase gospodării agricole colective din regiu
ne au terminat însămînțarea sfeclei, iar al
tele au depășit planul de însămînțare. Gos
podăria agricolă colectivă din comuna Pri-

bești, raionul Codăești, a depășit cu 3 hai. 
suprafața planificată cu sfeclă de zahar, gos
podăria agricolă colectivă din Bădeni, raio
nul Hîrlău, cu 2 ha., gospodăria colectivă 
Podu Hagiului, raionul Huși, a însămînțat 10 
ha. cu sfeclă de zahâi, deși nu avea planifi
cată această cultură etc. De asemenea țăra
nii muncitori din comuna Coarnele Caprei,

raionul Hîrlău, au semănat 20 ha. peste plan 
cu sfeclă de zahăr. însemnate suprafețe au 
fost însămînțate cu sfeclă de zahăr și în 
comunele Codăești, Ferești și Tăcuta.

Cultivatorii de sfeclă din regiunea Iași 
dau acum bătălia pentru a termina pînă la 
sfîrșitul acestei săptămîni semănatul sfeclei 
de zahăr.

★ ★ ★

Cultivă loturi individuale
CRAIOVA, (după ziarul „înainte"). — Anul 

trecut llie Băl.așa, Alexandru Giurgițeanu, 
Ion Băluță și alți muncitori de la fabricile 
unite „Partizanul". din orașul Craiova, au 
recoltat de pe loturile individuale mari can
tități de legume și zarzavaturi. Sprijiniți de 
comisia de grădinărit formată din muncitori 
cu mai multă pricepere în legumicultura, ei 
au recoltat de pe 200 m.p. teren, peste 400 
kg. cartofi șl alte legume.

Aceste rezultate frumoase au făcut ca în 
anul acesta un număr de 67 de muncitori 
de la fabricile unite „Partizanul" să ceară 
să muncească pe loturi individuale. întreaga 
suprafață de care dispune colectivul de mun
citori al fabricilor unite „Partizanul" a fost 
arată de noii cultivatori, ur.mînd ca în cu- 
rînd să se facă însămînțările.

Un sprijin efectiv îl primesc muncitorii 
fabricii și din partea gospodăriei anexe a 
întreprinderii, care le pune la dispoziție 
unelte agricole.

—O— 
SPORT

Selecționata tineretului chinez, 
la egalitate cu Flamura Roșie U.T.A.
ARAD. — Pe stadionul „30 Decembrie" din 

Arad, în fața a 20.000 spectatori, s-a 
disputat joi după amiază întîlnirea interna
țională de fotbal dintre echipa selecționată 
a tineretului din R.P. Chineză și echipa Fla
mura Roșie U.T.A.

Scorul a fost deschis în minutul 56 de in
terul dreapta al echipei chineze Tan Hun-cen. 
Gazdele au egalat în minutul 65 prin Birău 
care a tras imparabil. întîlnirea a luat sfîr- 
șit cu rezultatul de 1—1 (0—0).

Echipa selecționată de box a Elveției 
a sosit în Capitală

Joi după amiază a sosit în Capitală echipa 
selecționată de box a Elveției care va susține 
două întîlniri în țara noastră. Lotul sportivi
lor elvețieni cuprinde pe cei mai valoroși pu- 
giliști în frunte cu campionii F. Handschin, H. 
Spiess, J. Buchi, J. Michaud și E. Monier.

Pe aeroportul Băneasa oaspeții au fost în
tâmpinați4 de reprezentanți ai C.C.F.S. și 
membri ai Comisiei centrale de box.

Echipa selecționată de box a Elveției va 
susține două întîlniri în țara noastră. Prima 
întâlnire va avea loc sîmbătă seara, la ora 
20, în sala sporturilor Floreasca. Boxerii 
echipei Elveției vor întâlni echipa reprezen
tativă a orașului București. A doua întâlnire 
dintre boxerii oaspeți și cei romîni va avea 
loc la 4 mai în orașul Cluj.

Arbitru neutru al întâlnirilor este R. Vais
berg (Franța). (Agerpres),

ÎNTREBARE: Ce Impresie v-a făcut ia 
general țara noastră ?

La această întrebare a răspuns sudorul 
Johann Rosenbaum, de două ori fruntaș al 
planului cincinal.

— Imediat ce am trecut granița romîneas- 
că ni s-a întâmplat un lucru interesant. Am 
întîlnit în vagonul restaurant cîțiva călători 
romîni, care aflînd că sîntem din R.D. Ger
mană ne-au salutat cu bucurie și ne-au in
vitat îndată la masa lor. Am stat cu ei de 
vorbă prietenește și timpul a trecut pe ne
simțite, așa încît ne-a părut rău cînd au co- 
borît din tren.

Ajunși în gara Orașului Stalin, ni s-a fă
cut o primire călduroasă. De la prietenii 
noștri din tren aflaserăm unele lucruri des
pre țara dvs., altele le mai știam din, cărți și 
ziare dar nu cunoșteam încă admirabila os
pitalitate a acestei țări.

Cu ocazia vizitei la uzina de tractoare 
„Ernst Thălmann", ne-am putut da seama 
mai îndeaproape de succesele obținute pînă 
acum. Oamenii sînt, minunați. Pretutindeni 
pe unde am trecut, în secții, în locuințele 
muncitorești, am fost întâmpinați cu dra
goste și prietenie.

ÎNTREBARE: Ce părere aveți despre
dezvoltarea uzinelor de tractoare
„Ernst Thălmann" și cum a fost întîl
nirea cu muncitorii de la această uzină?

De data aceasta a răspuns oțelarul Ger
hard Biăsnig, deputat în Camera Populară 
a R. D. G.

— Am fost plăcut Impresionați de uzina 
„Ernst Thălmann", uzină în cea mai mare 
parte nouă și cu echipament modern. In mod 
deosebit ne-au bucurat succesele obținute de 
muncitorii și tehnicienii, de acolo. Vreau să 
spun prin aceasta că este demn de admirat 
faptul că oamenii, mulți dintre ei veniți nu 
de prea multă vreme din cele mai îndepăr
tate sate, au crescut atât de mult și obțin 
frumoase realizări în toate domeniile. întreg 
echipamentul modern, mașinile, nu sînt de 
prea mult folos dacă nu există oameni care 
să le mînuiască cu îndemînare.

Tovarășii noștri din R.P.R. ne-au arătat 
că au făcut mari progrese, că sînt mereu 
însuflețiți de dorința să învețe tot mai mult. 
Ei au vrut să afie de la noi cum calificăm 
noi oamenii și ce metode înaintate folosim 
în muncă.

Am venit pentru a face schimb de expe
riență și pot spune că tocmai în domeniul 
turnării oțelului care este și specialitatea 
mea, tovarășii noștri din R.P.R. au fost 
foarte îndatoritori. Am stat de vorbă timp 
de cîteva ore discutînd probleme ce ne vor 
fi de mult folos tuturor. Le-am vorbit des
pre felul în care se lucrează la noi, iar ei 
ne-au arătat cum procedează ei. Țin să spun

că unele lucruri sînt făcute aci mal bine 
decît la noi. Numeroase materiale pentru 
forme de pildă, sînt mai bune decît sînt ale 
noastre și tovarășii ne-au făgăduit să ne 
explice compoziția materialelor pentru a le 
putea folosi și noi în aceeași formă.

In ceea ce privește muncile mecanizate la 
cuptoarele de topire noi am împărtășit cîte- 
ceva din experiența noastră.

ÎNTREBARE: După întoarcerea în pa
trie veți continua să păstrați legă
tura cu colectivul uzinei de tractoare 
din Orașul Stalin ?

Gunther Rothardt, directorul uzinelor din 
Magdeburg, ne-a răspuns :

— La consfătuirea cu fruntașii în muncă 
și cu prilejul vizitelor la club și în locuințele 
muncitorești s-a legat între noi o trainică 
prietenie. Vom păstra desigur această legă
tură prietenească și 0 vom întări mereu. 
Țin să spun aci că am invitat o delegație 
din partea uzinei de tractoare, delegație 
care urmează să viziteze uzina noastră din 
Magdeburg în cursul lunii iunie. Ne-am în
semnat de asemenea adresele cîtorva munci
tori fruntași pe care îi vom pune în legă
tură cu cei mai buni muncitori ai noștri, 
pentru a le da posibilitatea să-și împărtă
șească și pe această cale experiența. Uzi
nele de tractoare „Ernst Thălmann" din Ora
șul Stalin ne vor trimite ziarul lor de între
prindere, „Tractorul", iar noi le vom trimite 
ziarul nostru, „Activist", pentru a putea ur
mări pe această cale succesele obținute și 
a trage învățăminte.

Am fost foarte impresionați cînd echipa 
culturală a uzinei a cîntat pentru noi, în lim
ba germană, „Am Brunnen vor dem Thore" 
(Teiul) de Schubert. La noi există un imn 
dedicat lui Ernst Thălmann. Vom trimite 
partitura acestui imn pentru a întări și în 
acest domeniu legătura noastră de prietenie.

Vizita noastră s-a desfășurat în spiritul 
colaborării frățești. Ea a dovedit aceasta 
prin dorința manifestată de a ne ajuta re
ciproc în munca noastră. Deaceea îmi permit 
să socotesc că vizita noastră contribuie Ia 
lărgirea și consolidarea legăturilor noastre 
de prietenie.

In încheiere, transmitem cu prilejul aces
tei convorbiri salutul nostru frățesc citito
rilor ziarului „Romînia liberă" pe care îi asi
gurăm de prietenia noastră sinceră.

Datorită schimbului nostru de experiență 
am putut vedea că muncitorii și țăranii mun
citori din Romînia sînt pe drumul construirii 
unei vieți noi și obțin frumoase succese. Noi, 
în Republica Democrată Germană, avem ace
eași țintă, și luptăm pentru o viață din ce în 
ce mai bună. In lupta noastră, succesele ob
ținute de voi în muncă și prietenia voastră 
reprezintă pentru noi un puternic sprijin.

Sărbătorirea celei de a 1O-a aniversări 
a restabilirii Republicii Austriace 

Ședința comună a celor două camere ale parlamentului austriac

Reducerea de prețuri—prilej de nou avînt în muncă

ies zilnic 
depărtate 
venit la

-----Lupta pentru economii
Pe poarta fabricii „Mătasea populară" din Capitală 

mari cantități de mărfuri care iau drumul spre cele mai 
localități ale patriei noastre. Luni dimineața, cînd au
lucru, muncitorii fabricii discutau cu însuflețire reducerea de pre
țuri la care știau că au contribuit și ei prin munca lor.

In fața gazetei de perete, proaspăt afișată, s-au oprit cîțiva din
tre ei. Ne-am apropiat și am văzut că, printre altele, citeau un 
articol despre economii intitulat „Din experiența secției noastre" 
semnat „Iacob Calmi, tinichigiu". După puțin timp, pe autorul 
articolului l-am găsit meșterind la un butoi de tinichea. Vorbind 
cu el ne-a spus :

— Hotărîrea guvernului este o măsură menită să ne ridice ni
velul de trai material și cultural. Eu mi-am făcut unele socoteli și 
mi-am dat seama că din salariu o să-mi pot cumpăra acum mai 
multe lucruri ca înainte. Vreau să mai spun ceva. Eu am realizat 
multe economii în atelier folosind rezerve interne. Hotărîrea cu 
privire la reducerea de prețuri arată că trebuie să luptăm pentru 
cît mai multe economii, căci ele contribuie la crearea condițiilor 
necesare pentru noi reduceri de prețuri, pentru creșterea an de an 
a nivelului de trai al oamenilor muncii din patria noastră. De 
aceea în secția noastră ne vom spori preocuparea pentru reali
zarea de economii.

Obținerea de economii, ca bază pentru noi reduceri de prețuri, 
este o preocupare a salariaților întreprinderii „Mătasea populară". 
Răspunzînd acestei preocupări, colectivul de redacție al gazetei 
de perete a organizat o anchetă la care a răspuns și tov. Iosif 
Caliș, șeful sectorului de țesătorie. In articolul ce l-a scris „Sfa
turi pentru țesătoare", el arată concret cum se pot realiza noi eco
nomii dînd mai multă atenție folosirii materiei prime.

In același număr al gazetei de perete se arată că inginerul șef 
Ion Crăciun a realizat o inovație importantă în legătură cu sis
temul de întindere a pînzei de mătase pe șablon. Stând de vorbă 
cu el, ne-a spus cu vorbe cumpănite:

—• Sîntem conștienți că la baza reducerii de prețuri efectuată 
au stat succesele însemnate obținute de oamenii muncii din în
treaga țară. De aceea muncim acum cu mai multă stăruință și, 
în cinstea zilei de I Mai, secția noastră de țesătorie a realizat în 
proporție de 101,2 la sută planul de producție. Avem de asemenea 
în curs de aplicare o serie de măsuri tehnico-organizatorice care 
vor determina creșterea indicilor de productivitate a muncii.

Ca și tovarășii lor de muncă cu care am discutat, marea majo
ritate a muncitorilor de la „Mătasea populară", cu prilejul adu
nărilor ce au avut loc apoi, după terminarea schimbului de dimi
neață, și-au manifestat hotărîrea să muncească cu mai mult sper, 
cu mai multă rîvnă, pentru îndeplinirea planului de producție, pen
tru reducerea prețului de -ost.

O familie își socotește
Cartierul „Steaua". De o jumă

tate de oră soarele a izbutit să 
dea la o parte perdeaua norilor, 
inundînd cu lumină strălucitoare 
largul bulevard 1 Mai. In spatele 
caselor gonesc șuierînd trenurile, 
se ridică și se lasă brațele sema
foarelor. Pe străzi și în magazine 
forfotesc gospodinele. E însufleți
rea caracteristică orelor de dimi
neață și mai ales a acestor zile 
după Hotărîrea cu privire la re
ducerea de prețuri.

Poate de aceea e greu să gă
sești pe cineva acasă acum. Băr
bații sînt la lucru, gospodinele 
după cumpărături. O poartă... 
două... trei... Le găsesc încuiate... 
In sfîrșit la numărul 271 dau de 
Vasilica Tatu o femeie cam de 40 
de ani. scundă, dar voinică, cu 
chip cald, îmbietor, în care ghi
cești îndată o mamă de copii 
Cum se face că nu-i după cumpă
rături ? N-a avut trebuință de ni
mic ? Da de unde! De abia adi
neauri s-a întors din oraș. Cutiile 
și borcanele de conserve, pungile 
cu cumpărături nici n-a avut vrb- 
me să le rînduiască în bufet.

Curtea îngrijită, casa frumos 
aranjată, cu un covor mare la 
mijloc, cu perdeluțe albe ca spu
ma la ferestre, totul trădează o 
mînă pricepută de gospodină In 
vreme ce gătește pentru masă, 
stăm de vorbă despre reducerea de 
prețuri. Rezumată contabilicește. 
discuția noastră arată cam așa . 
familia ei are un venit lunar de 
1400 lei, cîștlgul „bărbaților" din 
familie : soțul, Vasile Tatu montor 
la depoul C.F.R. și Dumitru, bă
iatul lor, desenator tehnic la ace
iași unitate. La aceasta se adaugă 
aproape 200 lei compensație de 
cartele

: — Aproape încă odată pe atâta 
(cît compensația pentru cartele) 
am socotit că ne aduce în casă 
reducerea de prețuri de aCum, 
spune bucuroasă gospodina și a- 
daugă : cu banii ăștia cîte nu poți 
face dacă-i cheltuiești cu soco
teală, „cu plan" cum spune omul 
meu...

In care familie nu se fac pla
nuri la fiecare salariu ? In familia 
lui Vasile Tatu aceste planuri lu
nare îmbracă, ca să spunem așa. 
culoarea anotimpului. Iată pe cel 
mai recent făcut acum cîteva zile 
„planul primăverii".

Primul cuvînt l-a avut firește 
gospodina cu ale ei: alimente, 
grăunțe pentru păsări, o mușama 
pentru masa din bucătărie și alte 
asemenea mărunțișuri. Cheltuială 
specială : un miel întreg și cinci 
kilograme de vin. Se apropie doar 
1 Mai și, după demonstrație, fa
milia lui Vasile Tatu petrece a- 
ceaStă zi întotdeauna la pădure 
cu alte familii vecine și prietene 
de ceferiști din cartier.

Al doilea a venit la rînd Du
mitru. De mult își dorea un cos
tum de culoare deschisă, primăvă
ratică. Părinții s-au sfătuit între ei

— Dumitru e băiat mare acum 
Are 19 ani. Poate vorbește și el 
Cu vreo fată. Să-i împlinim do
rința, a spus cu duioșie mama 
gîndindu-se poate la anii tinereții 
cînd bărbatul ei era un ucenic 
slăbuț și prost îmbrăcat.

In familia Tatu există și al pa 
trulea membru: Gabriela, o fe
tiță de 10 anișori, elevă în cursul 
elementar. Și ea trebuie să se 
„înoiască' cu ceva de 1 Mai Mă 
car cu o rochiță sau o bluză Apoi 
gospodina, mama, care-i hrănește 
și îngrijește pe toți, ea să nu »e

bugetul
aleagă cu nimic? Așa s-a gîndit 
Vasile Tatu. Iar nevastă-sa gîn- 
dea la rîndul el: dar el, bărbatul 
care aduce în casă, să nu-și ia 
măcar o cămașă sau o pereche 
de pantaloni ?

Cei din familia Tatu au șl 
haine, au și albituri, au locuință 
frumos aranjată, dar obiceiul îm- 
pămîntenit de cîțiva ani în casa 
lor e obicei: primăvara trebuie să 
te îiioiești cu ceva. Socotelile 
arătau însă că unele cumpărături 
trebuie amînate pentru viitorul 
salariu. Și firește cum se întâmplă 
întotdeauna cu părinții care-și iu
besc nespus copiii, soții Tatu au 
hotărît să fie ei cei care să mai 
aștepte încă o lună.

Cam la acest punct ajunseseră 
socotelile „financiare" ale soților 
Tatu în ziua de 23 aprilie seara, 
cam pe la ora 8 cînd la radio s-a 
anunțat reducerea de prețuri. Au 

. trebuit firește să facă alte socoteli. 
Și ele au arătat că numai de la 
costumul lui Dumitru cîștigă aproa
pe 150 lei. Apoi de la conserve, de 
la rochița fetei și de la celelalte 
peste 200 lei. In total aproape 400 
lei.

Au ieșit astfel, și cămașa lui 
Vasile Tatu și o rochie imprimată 
pentru nevastă-sa și în plus 200 
lei un prim fond la economii .pen
tru o viitoare cheltuială (avem 
din partea VasiUcăi Tatu deslega- 
rea să o facem publică): un ara
gaz cu trei ochiuri și cu cuptor. 
Căci așa-s oamenii din familia lui 
Tatu : ei își fac mereu planuri 
peste planuri, iai spiritul lor gos
podăresc și viața noastră de azi 
îi ajută ca aceste planuri să fie 
împlinite și, precum se vede, me
reu depășite.

ANA CRISTEA

VIENA 28 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 27 aprilie cu prilejul celei de a 
10-a aniversări a restabilirii Republicii Aus
triace, a avut loc o ședință festivă a celor 
două camere ale parlamentului austriac. La 
ședință au luat parte președintele Republicii 
Korner, cancelarul federal Raab, membrii 
guvernului federal, șefii și reprezentanți ai 
guvernelor provinciale și funcționari supe
riori ai ministerelor.

In lojele pentru oaspeți se aflau înaltul 
comisar al U.R.S.S. Ilicev, înaltul comisar 
american Thompson, înaltul comisar al An
gliei Wallinger, înaltul comisar ad-interim 
al Franței Lalouette, șefii unei serii de am
basade și legații acreditați la Viena.

Ședința a fost deschisă de președintele 
parlamentului austriac, Hurdes.

In cuvîntarea sa, președintele Republicii 
Austriace, Korner, a spus : Sărbătorirea celei 
de a 10-a aniversări a republicii are loc în
tr-o atmosferă deosebit de îmbucurătoare, 
deoarece libertatea deplină a țării noastre, 
în care am sperat și spre realizarea căreia 
am năzuit, nu mai este de cîteva zile doar 
visul frumos al unui viitor îndepărtat. Oda
tă cu încheierea primului deceniu al repu
blicii începe un nou capitol în istoria Aus
triei.

A luat apoi cuvîntul cancelarul Raab, care 
a declarat: „Caracterul ședinței convocată 
astăzi s-a schimbat în urma evenimentelor 
din ultimele săptămîni. Uniunea Sovietică 
este gata să semneze tratatul de stat și in
vită celelalte trei puteri aliate să-l semneze 
și ele. Astfel se deschide posibilitatea pen
tru ca rugămintea adresată în repetate rîn- 
duri de Austria puterilor aliate — cu privire 
la semnarea tratatului de stat — să fie rea
lizată. Poporul austriac a primit această ves
te cu mare bucurie și speră că în curînd va 
veni ziua libertății depline a țării noastre".

In continuare cancelarul Raab a vorbit 
despre istoricul creării celei de a doua Re
publici Austriace și a dat citire declarației 
independenței care a fost proclamată cu .zece 
ani în urmă. Cancelarul a subliniat că U- 
niunea Sovietică a fost prima care a recu
noscut guvernul austriac provizoriu.

Referindu-se la desfășurarea tratativelor 
de la Moscova, Raab a arătat că ele au avut 
loc într-o atmosferă deosebit de prietenească 
și că din partea sovietică nu au fost exerci
tate nici un fel de presiuni asupra Aițstriei.

„Tratativele — a spus el — s-au desfășu
rat sub forma unui schimb liber de opinii 
între doi parteneri egali în drepturi. Toate 
acestea au făcut cu putință desfășurarea 
nestingherită a tratativelor și au dus la re
zultate acceptabile pentru noL

| Dacă ar fi să ne oprim asupra diferitelor 
puncte, aș vrea să amintesc în primul rînd 
declarația pe care ministrul Afacerilor Ex
terne, Figl, a făcut-o din însărcinarea gu
vernului federal încă la Berlin, cînd a ară
tat că Austria ar fi gata să proclame într-o 
formă solemnă că ea nu intenționează să se 
alăture vreunor alianțe militare și că nu in
tenționează să admită pe teritoriul său baze 
militare străine. înalta adunare a luat ulte
rior notă de această declarație și a apro
bat-o. Același lucru l-am repetat la Mosco
va, susținînd punctul de vedere că declara
ția noastră trebuie să urmeze după semnarea 
tratatului de stat.

O asemenea precizare a politicii statului, 
declarația de independență față de toate ță
rile și de neaderare la alianțe militare, au o 
valoare deosebită numai atunci cînd sînt a- 
plicate de bună voie de către un stat care 
dispune de suveranitate deplină. Acest punct 
de vedere al nostru a întîmpinat de aseme
nea înțelegere deplină.

Dacă reprezentanța populară austriacă 
poate să rezolve problemă adoptării unei de
clarații de neutralitate, consider că va fi o- 
portun să ne adresăm celor patru puteri cu 
rugămintea ca ele să recunoască și să res
pecte neutralitatea Austriei și să garanteze 
inviolabilitatea teritoriului statului austriac.

La Moscova, a spus în continuare Raab, 
noi am susținut punctul de vedere că neu
tralitatea Austriei este incompatibilă cu un 
tratat de stat care ar conține obligații eco
nomice unilaterale prea mari. Guvernul so
vietic a satisfăcut o serie de dorințe ale de
legației guvernamentale austriace".

Referindu-se în continuare la apropiata 
semnare de acorduri comerciale cu Uniunea 
Sovietică, Raab a spus: „Firește că sîntem 
interesați în a stabili relații economice nor
male cu Uniunea Sovietică".

In legătură cu chestiunea întoarcerii cetă
țenilor austriaci care ispășesc în Uniunea So
vietică pedepse pentru crimele de război să- 
vîrșite, cancelarul a declarat că după sem
narea tratatului de stat, pe teritoriul Uniunii 
Sovietice nu va rămîne nici un cetățean aus
triac.

„Cred — a continuat Raab — că voi ex
prima ^sentimentele poporului austriac spu- 
nînd că noi salutăm sincer convocarea grab
nică a unei conferințe a ambasadorilor celor 
patru mari puteri cu participarea Austriei. 
Convocarea grabnică a acestei conferințe do
vedește că toți cei patru aliați sînt interesați 
în încheierea rapidă a tratatului de stat".

Raab și-a exprimat apoi dorința ca trata
tul de stat cu Austria să fie semnat la 
Viena.

Apelul Organizației Internaționale a Ziariștilor
PRAGA 28 (Agerpres).—Ceteka transmite: 

Organizația Internațională a Ziariștilor a 
dat publicității un apel adresat lucrătorilor 
din presă din întreaga lume. In apel se sub
liniază că ziariștii nu pot să stea deoparte 
în lupta popoarelor pentru pace, pentru in
terzicerea producției de arme atomice și 
pentru distrugerea stocurilor existente.

„Organizația Internațională a Ziariștilor 
- se arată în apel — sprijină toate efortu
rile îndreptate spre rezolvarea pașnică a 
problemelor litigioase. Ea consideră că atin
gerea acestui țel va permite printre altele

să se întărească legăturile de prietenie între 
ziariști, să se extindă vizitele reciproce și 
schimbul de experiență. Intre 22 și 29 iunie 
va avea loc la Helsinki adunarea mondială 
a reprezentanților forțelor iubitoare de pace 
la care vor fi discutate problemele arzătoare 
ale luptei pentru pace. Organizația Interna
țională a Ziariștilor cheamă pe toți lucră
torii din presă să sprijine prin toate efortu
rile acest.congres important al reprezentan
ților forțelor iubitoare de pace din întreaga 
lume".
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Interviul acordat de Ciu En-lai lui A. Jaffe, 
corespondent al revistei americane „Nation"

DJAKARTA 28 (Agerpres). — China Nouă 
transmite: La 24 aprilie, Ciu En-lai, pre
mierul Consiliului de Stat al R. P. Chineze, 
a acordat un interviu lui A. Jaffe, corespon
dent al revistei americane „Nation".

I. ÎNTREBARE: De ce a inclus primul mi
nistru declarația cu privire la hotărirea gu
vernului său de a elibera Taivanul în cuvîn- 
tarea rostită la închiderea conferinței țărilor 
Asiei și Africii?

RĂSPUNS: Problema eliberării Taivanu- 
lui este o chestiune politică internă a Chi
nei. Poporul chinez are dreptul să o ceară și 
să o înfăptuiască. In ceea ce privește încor
darea din regiunea Taivanului, ea a fost pro
vocată de intervenția Statelor Unite. Aceasta 
este o problemă internațională. In scopul 
slăbirii încordării în regiunea Taivanului, 
China propune ca reprezentanții Chinei și ai 
Statelor Unite să se întîlnească și să ducă 
tratative pentru a se ajunge la o soluțio
nare a acestei probleme.

2. ÎNTREBARE: Dorește Republica Popu
lară Chineză să se întîlnească cu reprezen
tanți ai guvernului Statelor Unite și al gu
vernului naționalist chinez pentru a discuta 
problema Taivanului ?

RĂSPUNS: Acestea sînt două chestiuni cu 
totul diferite. Relațiile dintre China șl Sta
tele Unite constituie o problemă de ordin 
internațional. Relațiile dintre Republica Popu
lară Chineză și clica lui Cian Kai-și consti
tuie o pj-oj>lemă de politică internă. Aceste 
două probleme nu trebuie amestecate.

3. ÎNTREBARE: Consideră primul minis-’ 
tru că actuala situație din regiunea Taiva
nului este atît de încordată incit ar putea 
da naștere unui al treilea război mondial ?

RĂSPUNS:'In actuala situație din regiu
nea Taivanului există criza care ar putea 
duce Ta deslăhțuirea unui nou război mon
dial. Cu toate: acestea, dacă actuala situație: 
va duce șah nu la dcslănțiiireâ. unui război, 
mondial aceasta, depinde de Statele Unite, 
deoarece în prezent nu există stare de răz- ■

bol între China șl Statele Unite. Dorința po
porului chinez a fost arătată în declarația 
făcută la 23 aprilie de către premierul Con
siliului de Stat al R. P. Chineze.

(Trebuie amintit că la 23 aprilie, șefii de
legațiilor Birmaniei, Ceylonului, R. P. Chi
neze, Indiei, Indoneziei, Pakistanului, Filipi- 
nelor și Tailandei, s-au întrunit pentru a 
discuta probleme în legătură cu micșorarea 
încordării în Extremul Orient, în special în 
regiunea Taivanului. Cu acest prilej, premie
rul R. P. Chineze, Ciu En-lai, a făcut urmă
toarea declarație :

„Poporul chinez nutrește sentimente de 
prietenie față de poporul american. Poporul 
chinez nu dorește un război cu Statele Unite 
ale Americii. Guvernul chinez este gata să ia 
loc la masa de conferință și să înceapă tra
tative cu Statele Unite pentru a discuta pro
blema reducerii încordării în Orientul înde
părtat și în special problema micșorării în
cordării în regiunea Taivanului").

Presa americană despre declarațiile făcute de Dulles 
în legătură cu propunerea lui Giu En-lai

NEW YORK 28 (Agerpres). — TASS 
transmite: Presa americană comentează pe 
larg declarația făcută de secretarul de stat 
Dulles în cadrul conferinței de presă din 26 
aprilie în legătură cu declarația din 23 a- 
prilie a premierului Consiliului de Stat al 
Republicii Populare Chineze, Ciu En-lai. 
Trebuie remarcat că presa acordă răspunsu
rilor la unele întrebări o atenție mai mare 
decît declarației citite de Dulles. Aceste răs
punsuri sînt considerate ca exprimînd punc
tul de vedere că S.U.A. sînt gata să discute 
cu China pe calea unor tratative bilaterale 
fără participarea ciankaișiștilor unele pro
bleme privind Extremul Orient.

întrebat dacă este de acord cu propunerea 
senatorului George, potrivit căreia Statele 
Unite trebuie să accepte tratative cu R. P. 
Chineză chiar dacă gomindaniștii nu vor 
participa poate la aceste tratative, Dulles a 
răspuns: „Aceasta depinde de chestiunile 
care vor fi discutate și de existența dovezi
lor că asemenea tratative vor fi duse cu bună 
credință de amîndouă părțile". „Noi nu in
tenționăm, a adăugat el, să ducem tratative 
privind interesele Republicii Chineze (adică 
ale ciankaișiștilor) în spatele ei".

La altă întrebare, Dulles a răspuns :
„In primul rînd trebuie să lămurim dacă 

există posibilitatea încetării focului în aceas
tă regiune. Aceasta este tocmai problema 
care, după cît se pare, poate fi discutată pe 
o bază bilaterală sau în cadrul Organizației 
Națiunilor Unite, sau poate în alte împre
jurări. Dar eu consider încetarea focului ca 
o condiție prealabilă obligatorie pentru orice 
acțiuni ulterioare. Cînd vom trece la alte 
probleme, interesele naționaliștilor chinezi

(adică ale ciankaișiștilor) vor începe bine
înțeles să joace un rol foarte mare".

Un .corespondent a. atras atenția lui Dul
les asupra declarației sale potrivit căreia, 
după discutarea problemei încetării focului, 
interesele ciankaișiștilor vor juca un rol în 
alte probleme. Corespondentul a întrebat da
că a înțeles bine din cele declarate de Dul
les că participarea ciankaișiștilor nu va fi 
obligatorie pentru discutarea problemei în
cetării focului.

Dulles a răspuns : „Nu va fi obligatorie, 
Vntrucît aceasta privește încetarea focului, 
chestiune care afectează eventualele interese 
ale Statelor Unite care și-au asumat obli
gația să răspundă în cazul unui atac asu
pra Formozei. Dacă am putea obține garan
ții că Formoza nu va fi atacată, noi am ac
cepta aceste garanții".

Corespondentul din Washington al ziaru
lui „New York Times", Reston, subliniază 
că „la conferința de presă secretarul de stat 
Dulles a făcut în mai multe rînduri „o dis
tincție" între tratativele cu comuniștii cu 
privire la încetarea focului și tratativele cu 
ei în alte probleme privind interesele Chi
nei naționaliste... Dar, în declarația oficială 
a Departamentului de stat publicată la 23 
aprilie nu era făcută nici o distincție de a- 
cest fel...

Schimbarea poziției guvernului se explică, 
după cum se pare, prin trei factori: presiu
nea fățișă și fermă a senatorului George, 
care insistă asupra unor tratative cu privire 
la încetarea focului, fie cu participarea na
ționaliștilor, fie fără ei, presiunea analoagă 
exercitată de englezi și de cîțeva țări asia

tice... și întoarcerea d-lui Dulles la chestiu
nile de stat".

In continuare, Reston scrie că după ce 
Dulles s-a înapoiat la Washington și a luat 
cunoștință de declarațiile de la Bandung și 
de discursul senatorului George, care a ce
rut să se dea un răspuns pozitiv la propu
nerea lui Ciu En-lai, el a ajuns la conclu
zia că s-a creat o situație care cere un răs
puns întrucîtva diferit de cel pe care l-a dat 
Departamentul de stat la 23 aprilie.

Intr-un articol redacțional, „New York Ti
mes" scrie că un indiciu asupra caracteru
lui eventualelor tratative poate fi obținut 
din „propunerea inițială a americanilor cu 
privire lâ încetarea focului în strîmtoarea 
Formozei sub egida O.N.U., precum și din 
formulările precise ale propunerii premieru
lui Ciu En-lai, în care se vorbea doar des
pre tratative în vederea discutării problemei 
micșorării încordării în Extremul Orient și 
în special în regiunea Formozei, în scopul 
de a se evita un război cu S. U. A.

Nici una din aceste propuneri nu prevede 
o reglementare generală a problemei For
mozei sau a problemelor Extremului Orient 
în ansamblu. In fond o reglementare în an
samblu este în prezent imposibilă..."

Comentatorul ziarului „New York Herald 
Tribune", Stewart Alsop, scrie că nimeni nu 
se așteaptă ca R. P. Chineză să consimtă 
la încetarea oficială a focului, deoarece a- 
ceasta ar însemna o renunțare la pretențiile 
asupra Taivanului. „In loc de aceasta, acum 
se exprimă speranța într-o formulă care ar 
permite salvarea prestigiului. In fond e vor
ba de salvarea prestigiului S.U.A...."

Vizita lui Ciu En-lai la Djakarta
DJAKARTA 28 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 27 aprilie a avut loc o între
vedere între Sukarno, președintele Republi
cii Indonezia, și Ciu En-lai, premierul Con
siliului de Stat al R. P. Chineze.

★
DJAKARTA 28 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: La 27 aprilie, premierul Ciu
En-lai a rostit la posturile de radio Indo
neziene o cuvîntare adresată poporului in
donezian în care a spus printre altele:

Acum, conferința țărilor din Asia și Africa 
s-a încheiat realizînd un acord unanim. Con
ferința a întruchipat dorința comună a ță
rilor din Asia și Africa de a se opune colo
nialismului, de a apăra pacea generală și de 
a promova colaborarea prietenească dintre 
ele.

Această conferință va ajuta fără îndoială 
la continuarea luptei pentru cauza comună a 
popoarelor asiatice și africane.

Aceste realizări ale conferinței țărilor din 
Asia și Africa trebuie în multe privințe să 
fie atribuite eforturilor' uriașe depuse de gu
vernul și poporul indonezian.

Atît China cît si Indonezia sînt țări re
cent eliberate de sub dominația imperialis
tă. Economia și cultura noastră se află în
tr-o stare de înapoiere și avem nevoie de o 
trainică atmosferă internațională de pace 
pentru a construi țările noastre. Totodată 
China, ca și Indonezia nu a realizat inde
pendența și unificarea deplină. Teritoriul nos
tru Taivanul, la fel ca și Irianul de vest al 
Indoneziei nu a fost încă eliberat. Ambele 
țări continuă să lupte pentru înfăptuirea su
veranității și integrității lor teritoriale. Ex
primăm întreaga noastră simpatie și spriji
nul nostru deplin față de dorințele și cere
rea poporului indonezian de a-și apăra suve
ranitatea și a salvgarda pacea mondială de
oarece acestea sînt și propriile noastre do
rințe și cereri.

★
DJAKARTA 28 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 27 aprilie, ambasadorul Republi-

Declarația comună
DJAKARTA 28 (Agerpres). — China 

Nouă transmite: La 28 aprilie, premierul 
Consiliului de Stat al R.P. Chineze Ciu En- 
lai și primul ministru al Republicii Indone
zia Aii Sastroamidjojo, au semnat la Djakar
ta următoarea declarație comună :

28 aprilie 1955, Djakarta.
După încheierea lucrărilor conferinței ță

rilor Asiei și Africii excelența sa premierul 
Consiliului de Stat al R.P. Chineze, Ciu En- 
lai, a sosit la Djakarta, capitala Republicii 
Indonezia, la invitația guvernului Republicii 
Indonezia. El a fost timp de două zile oas
petele oficial al excelenței sale Sukarno, 
președintele Republicii Indonezia. In acest 
timp, premierul Ciu En-lai a avut schimburi 
de. vederi sincere și prietenești cu preșe
dintele Sukarno, vice-președintele Moha
mmed Hatta, primul ministru Aii Sastroa
midjojo, ministrul Afacerilor Externe, Sunar- 
jo și alți conducători ai Republicii Indone
zia, în chestiuni de interes comun pentru 
cele două țări. In urma acestor schimburi 
de vederi, premierul Ciu En-lai și primul 
ministru Aii Sastroamidjojo au făcut urmă
toarea declarație comună :

1. — Cei doi prim miniștri reafirmă că vor 
depune eforturi unite în vederea realizării 
dorinței comune exprimată de conferința ță
rilor Asiei și Africii și în declarația cu pri
vire la promovarea păcii și colaborării in
ternaționale, adoptată de această conferință.

2. — Cei doi prim miniștri își exprimă sa
tisfacția pentru faptul că China și Indonezia 
întrețin relații pașnice de bună vecinătate pe 
baza principiilor respectului reciproc pentru 
suveranitatea și integritatea teritorială, al 
neagresiunii, neamestecului în treburile in
terne ale altei țări, egalității și avantajelor

cil Populare Chineze, Huan Cijen a oferit o 
mare recepție în cinstea lui Ciu En-lai. La 
recepție au participat președintele Republi
cii Indonezia, Sukarno, miniștri din guver
nul indonezian în frunte cu primul ministru 
Sastroamidjojo, membri ai parlamentului și 
ai corpului diplomatic.

La 28 aprilie, presa a publicat declarația 
președintelui parlamentului indonezian Sar- 
tono, în care se spune că Ciu En-lai a invi
tat oficial o delegație parlamentară indo- 
neziană să viziteze China.

Agenția Antara transmite că la 27 aprilie 
în cursul convorbirii din palatul președinte
lui Sukarno, Ciu En-lai l-a invitat pe pre
mierul guvernului indonezian Sastroamid
jojo să viziteze Republica Populară Chineză. 
Sastroamidjojo a acceptat invitația.

★
DJAKARTA 28 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 28 aprilie delegația Republicii 
Populare Chineze la conferința țărilor Asiei 
și Africii în frunte cu premierul Ciu En-lai 
a plecat din Indonezia spre patrie. Pe aero
dromul din Djakarta, înainte de plecare, Ciu 
En-iai a făcut o declarație în care a spus 
printre altele :

„Părăsim minunata capitală a Republicii 
Indonezia. Aș vrea să exprim sincere mul
țumiri excelenței sale, președintele Sukarno, 
precum și guvernului și poporului Republicii 
Indonezia.

In timpul vizitei noastre, primii miniștri 
ai Republicii Populare Chineze și Republicii 
Indonezia au ayut convorbiri în legătură cu 
problemele întăririi continue a relațiilor de 
prietenie dintre cele două țări și promovării 
păcii mondiale. In legătură cu aceasta va fi 
dat publicității o declarație. Eu consider că 
convorbirile dintre cei doi prim-miniștri și 
declarația lor comună corespund întru-totul 
intereselor comune ale popoarelor celor două 
țări ale noastre și în același timp constituie 
o contribuție remarcabilă la îndeplinirea re
zoluțiilor adoptate în unanimitate la confe
rința țărilor Asiei și Africii".

semnată de Ciu En-lai și Sastroamidjojo

Conferin
WASHINGTON 28 (Agerpres). — TASS 

transmite: Răspunzînd la întrebările cores
pondenților în cadrul unei conferințe de pre
să care a avut loc la 27 aprilie, președintele 
S.U.A., Eisenhower, a declarat că sprijină 
pe de-a întregul poziția pe care s-a situat 
Dulles la 26 aprilie în problema tratativelor 
cu guvernul chinez cu privire la așa-numita 
încetate a focului în strîmtoarea Taivanului. 
Eisenhower a spus că în declarația sa din 
săptămîna trecută (este vorba de declarația 
din 23 aprilie în care au fost expuse condi
țiile preliminare pentru tratativele cu Repu
blica Populară Chineză — N.R.), Departa
mentul de stat a făcut poate o greșeală în 
formularea declarației sale. Eisenhower a

ța de presă a
declarat că el aprobă aceste tratative ca o 
„încercare a bunelor intenții ale comuniști
lor chinezi". Președintele a spus că tratati
vele ar putea include în afară de încetarea 
focului, probleme generale ale păcii. Cu toa
te acestea, Eisenhower a adăugat că nu ar 
dori să se atingă de chestiunile privind pe 
naționaliștii chinezi (adică pe ciankaișiști — 
N.R.). care sînt prieteni și aliați ai Statelor 
Unite.

La întrebarea dacă el consideră că în ul
tima vreme încordarea dintre Răsărit și A- 
pus s-a micșorat într-o oarecare măsură, Ei
senhower a răspuns că după părerea lui, în 
ultimul timp în relațiile dintre Răsărit și 
Apus se observă o oarecare înviorare. El a

lui Eisenhower
subliniat că aceasta nu este decît o impre
sie și că fiecărui moment pozitiv i se opune 
un moment negativ.

La întrebările privind tratatul cu Austria, 
Eisenhower a răspuns că în momentul de 
față nu consideră necesară o întîlnire la 
nivelul cel mai înalt, dar că o asemenea în
tîlnire poate să devină posibilă dacă confe
rința celor patru miniștri ai Afacerilor Ex
terne cu privire la problema Austriei va da 
naștere speranței într-o înțelegere ceva mai 
largă. El a declarat că după părerea lui, 
întîlnirea între cei patru miniștri ai Afaceri
lor Externe va avea loc, deși etapa cea mai 
apropiată va fi o întîlnire între ambasadori.

reciproce. EI sînt ferm convinși că relațiile 
prietenești dintre cele două țări se vor dez
volta în continuare pe baza acestor princi
pii.

3. — Primii miniștri își exprimă satisfacția 
față de încheierea „tratatului dintre R.P. 
Chineză și Republica Indonezia’ în chestiu
nea dublei naționalități". Ei consideră că 
acest tratat este un bun exemplu de regle
mentare pe calea tratativelor prietenești a 
problemelor internaționale complicate și di
ficile. Ei declară că după ratificarea acestui 
tratat vor respecta cu strictețe litera și spi
ritul tratatului și .vor ușura aplicarea pre
vederilor acestuia.

4. — Cei doi prim miniștri declară că po
porul oricărei țări are dreptul inalienabil de 
a-și apăra propria sa suveranitate și inte
gritate teritorială. Ei își exprimă adînca 
simpatie și sprijinul față de eforturile celor 
două ț.ări în scopul apărării propriei lor su
veranități și integrități teritoriale.

5. — Cei doi prim miniștri speră să dezvol
te în mod amplu ajutorul reciproc și cola
borarea dintre cele două țări în domeniile e- 
conomic și cultural pe baza respectului re
ciproc, egalității și avantajelor reciproce. 
Ei consideră că un asemenea ajutor reciproc 
și o asemenea colaborare între cele două țări 
vor contribui atît la dezvoltarea pașnică a 
acestor țări, cît și la cauza păci: mondiale.

6. — Cei doi prim miniștri sînt de acord 
că Republica Populară Chineză ți Republica 
Indonezia trebuie să mențină o colaborare 
strînsă pentru a întări înțelegerea recipro
că și relațiile prietenești dintre cele două 
țări. Cei doi prim miniștri sînt foarte fericiți 
de a fi avut posibilitatea de a se întîlni și 
de a avea un schimb de vederi. Ei cred că 
aceasta va promova cauza păcii.

Lupta împotriva acordurilor de la Paris 
în Germania occidentală

POPOARE LIBERE-MUNCĂ AVÎNTATĂ
Crește puterea industrială a Chinei♦ ' ■ ■ ' ' —---- •—' ’■

populare
Anul acesta în R. P. Chineză vor fi con

struite sau refăcute 22 mari uzine construc
toare de mașini. Ele fac parte din cele 114 
întreprinderi a căror construcție va conti
nua sau va începe anul acesta în China, 
în vederea dezvoltării industriei construcți
ilor de mașini.

Sumele totale învestite anul acesta pen
tru construcții capitale depășesc cu 40 ia 
sută pe cele de anul trecut. Cea mai 
mare parte a Investițiilor revin celor 22 de 
întreprinderi.

La prima uzină de automobile din China 
a cărei construcție se află în stadiul final, 
se lucrează acum la instalarea mașinilor și 
utilajului. Toț în acest an va Începe cons
truirea primei uzine de tractoare din China. 
Va fi terminată construirea fabricii de ma- 
șini-unelte nr. 1 din Șenian, a unei fabrici 
de utilaj electric, precum și a unei fabrici 
de instrumente electrice la Harhin.

Planul de construcții pe anul acesta pre
vede de asemenea construirea unor uzine 
de mașini grele, de rulmenți cu bile, de ta
blouri de control de mic voltaj, de boilere 
și de turbine cu aburi.

Se vor face de asemenea pregătiri în ve
derea începerii construirii de uzine cons
tructoare de mașini pentru extragerea și 
rafinarea petrolului, de locomotive și ma
șini miniere.

Instalații de televiziune în R. P. Polonă

Crește și se întărește necontenit pu
terea țărilor de democrație populară. 
Mergind neobosiți pe drumul construirii 
socialismului, oamenii muncii din marea 
familie a popoarelor libere care popu
lează globul de la Elba la Pacific obțin 
mereu noi succese în construcția lor eco
nomică și culturală. Devine tot mai bună 
viața oamenilor, tot mai dîrză hotărirea 
lor de a-și apăra fericirea, pacea. Acum, 
de 1 Mai, oamenii mur.< ii din țările de 
democrație populară au un nou prilej de 
a-și face bilanțul realizărilor lor în cele 
mai deosebite domenii de activitate. Ei 
pot fi mindri de aceste rezultate, rod al 
muncii lor avintate, chezășie a noi și 
noi succese viitoare.

După o perioadă de încercări șl experi
ențe, televiziunea poloneză a depășit acum 
cadrul laboratoarelor. In cursul viitorilor 
cinci ani, pe o însemnată suprafață a Polo
niei vor putea fi recepționate programele de 
televiziune. Aproximativ 11 milioane per
soane vor putea viziona spectacolele trans
mise prin televiziune. Grija pentru dezvol
tarea televiziunii în R. P. Polonă este do
vedită de recenta hotărîre a guvernului R P. 
Polone, potrivit căreia urmează să fie înfiin
țat la Varșovia — pînă în prima jumătate 
a anului 1956 — un post central de tele
viziune, cuprinzînd mai multe studiouri În
zestrate cu aparate tehnice moderne.

Punerea în funcțiune a acestui post va fi 
posibilă datorită ajutorului multilateral acor
dat de Uniunea Sovietică;

Se prevede de asemenea instalarea unui 
post special de recepție la unul din cinema
tografele din Varșovia, care va da posibili
tate spectatorilor să vizioneze programele 
de televiziune pe un ecran cinematografic. 
Postul experimental de televiziune din Var
șovia, înființat în iulie 1954, va fi de ase
menea extins și utilat cu aparate no:

Centre mai mici de televiziune, folosite 
mai ales pentru retransmiterea programului 
postului central de televiziune din Varșovia, 
vor fi înființate la Lodz, Stalinogrud șl Cra- 
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covia. In viitor, Polonia va face schimb de 
programe de televiziune cu Uniunea Sovie
tică, R. Cehoslovacă și R. D. Germană.

Intărindu-țl patria eliberată de s"b ju
gul colonialiștilor, marele popor chinez 
de 600.000.000 de oameni se ridică cu 
hotărîre in apărarea păcii, împotriva ați- 
țătorilor la război, împotriva celor ce vor 
să folosească barbara armă atomică. De 
curlnd a luat sfîrșit în R. P. Chineză 
campania de strîngere a semnăturilor pe 
Apelul de la Viena. După cum se știe. 
Apelul a fost semnat de peste 400.000.000 
de oameni. Printre cei care se ridică îm
potriva războiului atomic sînt și munci
toarele de la Filatura de Stat I.'r. 1 din 
Șanhai, care — așa cum se vede în fo
tografie — semnează Apelul.

Planurile prevăd construirea mal multor 
posturi de televiziune care să cuprindă a- 
proape întreaga Polonie. Vor lua de aseme
nea amploare cercetările în domeniul televi
ziunii în culori.

Primul bazin petrolifer al Bulgariei

In urma prospecțiunilor geologice efectua
te pe scară largă în anii puterii populare, 
în Bulgaria au fost descoperite importante 
zăcăminte de petrol.

Datorită aplicării prospecțiunilor electrome- 
trice și seismometrice, precum și altor me
tode înaintate sovietice de prospecțiuni, în 
urma unei munci pline de abnegație în par
tea de nord-est a Bulgariei au fost descope
rite zăcăminte de petrol. In iunie 1951 a în
ceput să erupă prima sondă.

In anul 1954, a început exploatarea Indus
trială a petrolului în primul bazin petroli
fer din Bulgaria.

Descoperirea zăcămintelor de petrol în 
Bulgaria a deschis noi perspective dezvoltă
rii economiei țării. In prezent, locomotivele 
și tractoarele din Bulgaria folosesc petrol 
produs în țară.

Activitatea studioului DEFA 
din R. D. Germană

Studfoul DEFA a fost înființat după răz
boi, în 1946 în orașul german Babelsberg, 
cu ajutorul Uniunii Sovietice. In prezent, 
în atelierele și laboratoarele studioului 
DEFA lucrează peste 2000 persoane. De la 
începutul activității sale, studioul a produs 
75 filme artistice de lung metraj.

Anul trecut, studioul a înregistrat succe
se însemnate prin turnarea filmului „Ernst 
Thâlmann — fiul clasei sale", „Mai tare ca 
noaptea" (consacrate istoriei luptei revolu
ționare a clasei muncitoare germane), „în
cărcătură primejdioasă" (din lupta pentru 
pace a muncitorilor din Germania occiden
tală), un film despre viața intelectualității 
din R. D. Germană etc.

Pentru anul 1955 s-a prevăzut producția 
a încă 17 filme artistice, între care seria a 
doua a filmului „Ernst Thâlmann".

Regizorul Marlin Heiberg, laureat al pre
miului internațional al păcii, montează fil
mul istoric „Thomas Miinzer" (din timpul 
războiului țărănesc din Germania). Se lu
crează de asemenea la turnarea filmului sa
tiric „Căpitanul din Koln“ (în legătură cu 
remilitarizarea Germaniei occidentale). Se 
pregătesc filmele „Scîntei roșii", care va 
reda lupta muncitorilor de la căile ferate 
din anul 1921, și „Bătălia din timpul iernii", 
după o piesă de Johannes Becher. Filmul 
„52 săptămîni fac un an" va fi consacrat 
vieții țărănimii. Este în curs de pregătire 
turnarea comediei „Legume proaspete".

BERLIN 28 (Agerpres). — TASS trans
mite: Postul de radio Hamburg și agențiile 
de presă anunță că în cadrul unei ședințe a 
fracțiunii social-democrate din Bundestag 
(parlamentul vest-german) s-a adaptat un 
program de acțiune în vederea intensificării 
luptei împotriva acordurilor de la Paris im
puse Germaniei occidentale.

Programul cuprinde trei puncte și prevede, 
următoarele:

1. Președintele P.S.D.G., Ollenhauer, ur
mează să trimită cancelarului Adenauer o 
scrisoare în care să-i atragă atenția asupra 
faptului că acordurile de la Paris închid ca
lea spre unificarea Germaniei.

2. Conducerea P.S.D.G. trebuie să stabi
lească un contact cu partidul liber democrat 
și cu „blocul german" (ambele fac parte din 
coaliția guvernamentală de la Bonn), intru- 
oît reprezentanții acestor partide sînt de pă
rere ca Germania să se alăture grupului de 
state neutre, care nu sînt legate nici de ră
sărit și nici de apus.

3. P.S.D.G. trebuie să obțină ca Bundes- 
tagul să discute din nou problema situației 
politice și a acordurilor de la Paris.

Duipă cum anunță postul de radio Ham- 
bug, președintele partidului social-democrat 
din Germania, Ollenhauer, luînd cuvîntul la 
această ședință a fracțiunii P.S.D.G., a de
clarat că ar fi greșit să se pornească de la 
premiza că după intrarea în vigoare a acor
durilor de la Paris, U.R-S.S. va mal consimți 
încă să ducă tratative privitoare la unifi
carea Germaniei. Ollenhauer s-a pronunțat 
pentru elaborarea unui program german 
propice de tratative între cele patru puteri 
în problema germană, Germania urmînd să 
fie gata să renunțe la crearea de baze mili
tare pe teritoriul Germaniei șl la acordurile 
de la Paris.

După cum se anunță, consiliul decanilor 
de virată din Bundestag a respins propune
rea sociai-democraților cu privire la desfă
șurarea în cursul săptămânii viitoare a unor 
dezbateri în probleme de politică externă.

Un act neprietenesc 
al guvernului Israelului 

față de Uniunea Sovietică 
și Cehoslovacia

TEL AVIV 28 (Agerpres). — Agenția TAȘS 
transmite: Presa israeliană a publicat o știre 
în care se spune că cu prilejul aniversarii 
proclamării independenței, ministrul Apărării, 
Ben-Gurion, a pus în libertate grupul de te
roriști care a participat la atentatul de la 9 
februarie 1953 împotriva clădirii Legației so
vietice din Tel Aviv, precum și pe participan- 
ții la atacul săvîrșit împotriva Legației Re
publicii Cehoslovace. Persoanele care au par
ticipat la diversiunea săvîrșită împotriva Le
gației sovietice din Tel Aviv au fost condam
nate la închisoare pe termene variind pînă 
la 12 anii.

Hotărirea lui Ben-Gurion de a pune în li
bertate pe teroriști înainte ca aceștia să-și 
fi ispășit pedeapsa, este considerată în cercu
rile ziaristice ca un act neprietenesc al gu
vernului Israelului față de Uniunea Sovietică 
și Cehoslovacia.

In cîteva rînduri
V Președintele Republicii Austriaca Theodor 

Koerner, cancelarul Julius Raab șl ministrul 
Afacerilor Externe al Austriei Leopold Figl 
au trimis telegrame de răspuns lui K. E. Vo- 
roșilov, N. A. Bulganin și V. M. Molotov prin 
care tși exprimă mulțumirea pentru felicitări
le exprimate cu prilejul celei de a 10-a aniver
sări a eliberării Austriei de sub dominația 
hitleristă și a restabilirii Republicii Aus
triaco,

o In legătură cu dorința guvernului R.D. 
Germane de a-și crea un serviciu propriu 
de primire și deservire a avioanelor aviației 
civile, in ultima vreme au avut loc tratative 
intre guvernul Republicii Democrate Ger
mane și guvernul Uniunii Republicilor So
vietice Socialiste. In urma acestor tratative, 
la 27 aprilie a fost semnat la Berlin un a- 
cord cu privire la folosirea aeroportului Scho
enefeld. (TASS)

• Direcția Centrală de Statistică de pe 
lingă Consiliul de Miniștri al R.P. Bulga
ria a dat publicității rezultatele indeplin-ril 
planului economic de stat pe primul tri
mestru al anului 1955. Planul de producție 
pe întreaga industrie a fost îndeplinit in 
primul trimestru In proporție de 106 la 
sută. (ATB).
• In dimineața zilei de 28 aprilie au înce

put tn parlamentul italian alegerile pentru 
noul președinte al Republicii Italiene, deoare
ce la aceeași dată au expirat prerogativele lui 
Luigi Einaudi, ales tn 1948. Principalii can
didați la postul de președinte al Republicii 
Italiene sînt Parri (social-democrat), Merza- 
gora (independent), Einaudi (liberal), Gron- 
chi (democrat-creștin) și Segni (democrat- 
creștin). La primele două scrutine nici unul 
din candidați n-a tntrunit majoritatea de 
două treimi, necesară pentru a fi ales. (Ager
pres).

• Agenția austriacă de presă a transmis 
următorul comunicat oficial: „La conferința 
ambasadorilor care începe la 2 mai 1955, 
delegația austriacă va fi reprezentată de 
Leopold Figl, ministrul Afacerilor Externe,, 
Bruno Kreisky, secretar de stat la Ministe
rul Afacerilor Externe și de ambasadorii 
Josef Schoner și Stephan Werosta. La nevoi», 
se va recu/ge la serviciile unor experți".

'• Aneurin Bevan, liderul aripii de stingă 
a partidului laburist a fost reintegrat tn frac
țiunea parlamentară laburistă. După cum s» 
știe el fusese exclus din grupul parlamentar 
laburist In urmă cu citva timp pentru că s-a 
pronunțat într-o serie de probleme împotriva 
politicii oficiale a partidului impusă de lide
rii de dreapta. (France Presse).
• La 28 aprilie a sosit la Rangoon venind 

de la Djakarta Ciu En-lai, premierul Consi-. 
liului de Stat al Republicii Populare Chineze, 
care se află în drum spre patrie de la confer 
rința țărilor Asiei și Africii. (China Nouă)*

Symposion 
despre presa sovietică

In înttmplmairea „Zilei presei comuniste"^ 
joi după amiază a avut loc la Casa Ziariști
lor un syimposian despre presa sovietică.

Meimbri ai delegației de ziariști din țara 
noastră, care aiu vizitat recent Uniunea So
vietică, au prezentat aspecte variate din 
activitatea presei sovietice, din metodele de 
organizare a muncii din redacții.

Expunerile au fost ascultate cu viu inte
res de un mare număr de ziariști din Ca
pitală. (Agerpres)

Scîntei! - Tel. 7.60.10 - 7.69.2'’

Conferința de la Londra a experților 
puterilor occidentale

LONDRA 28 (Agerpres). — După cum 
transmite agenția Reuter, la 27 aprilie a în
ceput .Ia Londra conferința experților englezi, 
francezi și americani care vor discuta pro
blema legată de pregătirile tratativelor din
tre puterile occidentale și Uniunea Sovietică 
„cu privire la slăbirea încordării în Europa". 
Agenția Reuter precizează că experții au la 
dispoziție zece zile pentru a elabora recoman
dările concrete care vor fi prezentate miniș
trilor Afacerilor Externe. „Cînd experții se 
vor ocupa de problemele Germaniei, cărora 
le va fi consacrată cea mai mare parte a 
timpului — se spune în continuare în știrea 
transmisă de agenție — ei vor fi ajutați de 
reprezentantul ministerului Afacerilor Exter
ne al Germaniei occidentale, Blankenhorn".

Comentatorul diplomatic al ziarului „Ti
mes", referindu-se la conferința experților, 
scrie că ei vor examina „posibilitatea redu-

cerii armamentelor" în Europa, precum șl 
problema germană. Comentatorul se teme că 
„recenta propunere a Rusiei de a încheia un 
tratat cu Austria pe baza neutralizării... 
(Austriei — N.R.) poate să deschidă ger
manilor perspectiva unificării în condiții a- 
semănătoare" și îi va îndemna „să rupă cu 
Uniunea Atlanticului de Nord". Comentato
rul cere „persoanelor oficiale ale puterilor 
occidentale să zmulgă rușilor inițiativa" în 
problema germană. Experții — scrie ziarul 
„Times" — trebuie să găsească o soluție 
care să ducă la unificarea Germaniei, dar 
în așa fel ca „Germania să rămînă în la
gărul occidental".

Dar, după cum subliniază comentatorul 
ziarului „Times", experții puterilor occiden
tale vor avea de făcut față unei „probleme 
dificile și complicate".

SPECTACOLE
TEATRE; Teatrul de Operă fl Balet al R.P.R. 

19,30; Travlata; Național „I. L. Caragiale“ (sala 
Comedia) 19,30; Matei Millo; Național „I. L. Ca- 
ragiale** (sala Studio) 19,30: Viată nouă; Armatei 
(sala Maghcru) 19,30: De partea cealaltă; Armatei 
(sala din calea 13 Septembrie) 19,30* Jucătorii da 
cărți; Căsătoria; Municipal 19,30; Pădurea; Mun
citoresc C.F.R. (Giulești) 19,00; Intrigă și iubire; 
Tineretului 19,00: David Copperfield; Teatrul Se- 
cuesc de Stat din Tg. Mureș (sala C.C.S.) 19,30: 
Făclia; Opereta 19,30; Lăsați-mă să cînt; Ansam
blul de Estradă al ft.P.R. (sala din str. Dobrau 
geanu Gherea nr. 4) 20,15; O seară de muzică 
ușoară, dirijor Edmond Deda; Țăndărică (sala 
Orfeu) 10,00* Găinușa harnică; Căsuța iepurașului.

CINEMATOGRAFE: Patria, Al. Sahia, Miorița, 
Donca Skno: Copiii din Hiroshima; Republica* 
București, Înfrățirea între popoare, Tineretului ; 
Libelula; Pe drumul libertății; 1. C. Frimu: încer
carea fidelității; Maxim Gorki, AI. Popov; Pădu
rea șoimilor albaștri; Scaunul magic; Elena Pa. 
vei: Doi acri de pămînt; Unirea: Castelul de cărți; 
Timpuri Noi; Maeștrii înnotători sub apă; In lu
mea Jucăriilor; Grădina de liliac; Sportul sovie
tic nr. 12 pe anul 1954; Victoria; Cei 13; Lumina, 
23 August, Gh. Doja, Libertății; Mtnuitorul da 
păpuși; Cultural: Expresul de Nflrnberg; Gelozia 
bat-o vina; 8 Martie; Dincolo de Dunăre; C. Da
vid: Alarmă la circ; Flacăra; Ceapaev; T. Vladi- 
mirescu; Descoperirea misterioasă; Aurel Vlaicu, 
Popular": Directorul nostru; Pui de șoimi; Munca; 
Mizerabilii (ambele serii); 1 Mai, Arta; Poteci pri
mejdioase; Moșilor: Atențiune I Bandiți ! Iile Pin- 
tilie; Din Argentina în Mexico; 8 Mai; Călăto-ii 
veseli; Volga: Cazul dr. Wagner; N. Bălcescu: In
tr-un port îndepărtat; Gh. Coșbuc; Ne-am întîlnit 
undeva; Rahova: Scanderbeg; Olga Banele*. A- 
venturile vasului Bogatîr.

Ajutorul acordat de Crucea Roșie Sovietica sinistraților din Grecia
MOSCOVA 28 (Agerpres). — TASS 

transmite: In urma cutremurelor care au 
bîntuit în orașul Voios și în împrejurimi 
populația a avut foarte mult de suferit. Mii 
de oameni au rămas fără adăpost. S-au înre
gistrat victime omenești.

Crucea Roșie Sovietică a adoptat hotărirea 
de a acorda ajutor populației Greciei care 
a avut de suferit de pe urma cutremurului 
și a trimis Comitetului Executiv al Crucii 
Roșii din Grecia urrhătoarea telegramă :

„In numele opiniei publice sovietice Pre
zidiul Comitetului Executiv al Uniunii So
cietăților de Cruce Roșie șl Semilună Roșie 
din U.R.S.S. exprimă profunda sa simpatie

față de poporul grec în legătură cu calami
tățile naturale care au lovit populația orașu
lui Voios.

Pentru a ușura soarta populației orașului, 
și avînd în vedere rugămintea adresată de 
organizațiile de masă din orașul Voios, 
Uniunea Societăților de Cruce Roșie și Se
milună Roșie din U.R.S.S. pune la dispoziția 
Comitetului Executiv al Crucii Roșii din 
Grecia suma de 100.000 de ruble".

Președintele Comitetului
Executiv al Uniunii Societăților 

de Cruce Roșie și Semilună Roșie 
din U.R.S.S.

% MITEREV

Din programul de radio
Sîmbătă 30 aprilie 1953

PROGRAMUL I: 8,10: Muzică din operele lui 
Mozart; 9,15* Cîntă Orchestra de muzică populară 
a Ansamblului de clntece și dansuri al sfatului 
popular al Capitalei, dirijori Ionel Budișteanu, 
Cucu Bănățeanu și Grigore Albin; 9,45; Emisiunea 
pentru copiii din cămine și grădinițe; ..Poveste de
I Mai“; 11,15; Ciclul ,,Muzica și viața": „Cum se 
oglindește în creația lui Beethoven ideile înain
tate ale epocii sale**, (reluare); 13,15* Muzică din 
opereta ,,Aculina“ de Kovner; 14,45; Din cele mal 
frumoase melodii ale popoarelor; 16,00; Tablourile
II și III din Suita de balet „Cînd strugurii se 
coc** de Mihail Jora; 16,30: Fragmente din volu. 
mul ,,Peter Altgeld** de Howard Fast; 17,48 : Melo^ 
dii lăutărești pentru vioară și orchestră de Sa- 
rasati; 23,10; Muzică ușoară romînească și so-^ 
vietică.

PROGRAMUL II; 15,05; Muzică ușoară de corn-» 
pozitorul sovietic Dunaevsky; 15,35: Dansuri slave 
de Dvorjak; 16,15: Cîntă Ion Murgu — la taragot 
și Ioana Radu — voce; 16,45; Rapsodia I în la 
major de George Enescu; 19,45; Cîntecul săptăj 
mînil „Unu Mai“ de Dinu Stelian, versuri de Va*< 
leriu Cîmpeanu; 20,30; Cîntă Damian Luca la naU 
Ellsabeta Pavel voce șl Iile Udilă la acordeon}, 
22,20: Cîntece și Jocuri populare romtnești.

Ascultați buletine de știri șt radiojurnale la o» 
rele: Programul I; 5,02; 6,35; 15,30; 17,30; 19,5^
23,00; Programul ÎI; 18,00; 16,00; 22,00; 0,48. ,

Abonam ntele se primesc la toate oficiile poștale, factorii poștali șl difuzorli voluntari din întreprinderi ș! instituții. Tiparul: Combin atul Poligrafic Casa Scîntei! „I. V. Staliq**


